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Hmeljar jc začelo izdajati 

maja 1.930, leta Hmeljarsko 
društvo za Slovenijo kot štiri
najstdnevnik. Izhajal je do 
okupacije aprila 1941. Janu
arja 1946 je začel svoje po
slanstvo kot glasilo Hmeljar
ske zadruge Hmezad. Sedaj 
ga izdaja delavski svet SOZD 
Hmezad Žalec. Za obveščanje 
in strokovno delo med hme
ljarji in delavci je Hmeljar 
prejel priznanje Zveze sindi
katov Slovenije in Društva no
vinarjev Slovenije, Savinovo 
priznanje občine Žalec in pri
znanje Poslovnega združenja 
za hmeljarstvo, živinorejo, 
sadjarstvo in vinogradništvo 
Styria Celje — Maribor.

PREDSEDNICA URED
NIŠKEGA ODBORA; Mari
ja Kroflič. Člani: Darko Si
mončič, Pavlina Glušič, Jožica 
Krajšek, Nives Korber, Milan j 
Kolar, Leopold Škafar, Bojan 
Podkrajšek in predstavnik In
štituta za hmeljarstvo in pivo
varstvo mag. Milan Žolnir. ;

-UREDNIŠTVO: Glavni in 
odgovorni urednik in novinar 
Marjana Natek. LEKTORI
CA: Anka Krčmar. Uredni- ; 
štvo je SOZD Hmezad, Ulica 
Žalskega tabora 1 v Žalcu, te
lefon (063) 714-141. Hmeljar 
izhaja enkrat mesečno v 6600 
izvodih. TISK ČGP Večer 
Maribor. Na podlagi mnenja 
Sekretariata za' informacije 
pri IS. Slovenije je oproščen te
meljnega prometnega davka: 
Poštnina plačana v gotovini.

Hmeljar je glasilo S O Z D  
Hmezad, SOZD HMEZAD 
združuje Kmetijstvo Žalec, 
Hram Šmarje pri jelšah, 
Kmetijstvo Ilirska Bistrica, 
Kmetijska zadruga »Draga« 
Radlje, Sadjarstvo Mirosan 
Petrovče, Vrtnarstvo Celje, 
Kmetijska zadruga Savinjska 
dolina Žalec, Inženiring, Kme
tijska zadruga Slovenska Bi
strica, Celjske mesnine, Mle
karna Celeia Arja vas, Hme
zad Export import Žalec, 
Strojna Žalec, Minerva Zabu- 
kovica, Golding Žalec, Agrina 
Žalec, Jata Zalog Ljubljana, 
Tajfun Planina, Interna banka 
Hmezad, Hranilno kreditna 
služba kmetijstva in gozdar- 

'stva Žalec, . DS Služba pravne 
pomoči in Skupne 'službe 
SOZD Hmezad.

iM M 8fM ,
Fotografija na naslovni strani:

¡Vinogradnik Žani Ul
čnik iz Virštanja. Foto: 
Ljubo Korber.

^CENE GROZDJA V MARKAH

Kakovost na prvem mestu y
Vinogradi na kozjanskih bregih 

so te dni polni veselih trgačev in 
letina bo, kot trdijo poznavalci, 
dobra. A lahko bi bila še boljša, 
če peronospora ne bi pobrala svo
jega davka, ki je prizadela dobro 
tretjino vinogradov. Iz neuradnih 
virov pa se je 'izvedelo, da so bile 
napovedi za škropljenje netočne.

»Odpovedala je zaščita na ra
vni Slovenije in za julij, ko pero- 
nospore sploh ni bilo, smo dobili 
navodila naj škropimo. Avgusta, 
ko se je peronospora na našem 
območju najbolj razmahnila, 
ustreznih navodil nismo dobili«, 
trdi Vlado Počivavšek, enolog v 
šmarskem Hramu.

Kljub temu pa pričakujejo ne
koliko boljšo letino kot lani in 
obrali naj bi 2500 do 3000 ton 
grozdja na 500 hektarjih. V Hra
mu pa so v zadnjih letih obnovili 
okoli 140 hektarjev vinogradov, 
ki pa pridelka še ne dajejo. V 
njih prevladujejo najbolj iskane 
bele sorte, to so laški rizling, beli 
pinot, souvignon in renski ri
zling,

»Kmetu, ki se odloči za vino
gradništvo, naredimo oziroma 
mu damo v analizo zemljo, naba
vimo cepljenke iz priznanih trs- 
nic. Denar za obnovo prispeva 
Zveza vodnih skupnosti, za stro
kovno plat pa skrbimo v zadru
gi.«

Sovlaganje naj bi tako pripo
moglo k temu, da bi vinogradni
ki oddali okoli sedemdeset od
stotkov pridelka v vinsko klet 
oziroma predelovalnico grozdja 
v Imenem. Pogodb o odkupu ni-

Vlado Počivavšek

so sklepali, kajti kmetje se tako 
ne vežejo radi. Učinkovitejše je 
dogovarjanje, trdi Počivavšek. 
Pred obiranjem so obiskali v 
glavnem vse večje Vinogradnike, 
vseh se ni dalo, saj je na kozjan
skem okoli tisoč lastnikov.

Na podlagi tega predvidevajo, 
da bodo v vinski kleti odkupili in

predelali okoli 500 ton grozdja. 
Ceno so določili na poslovnem 
odboru kleti, v katerem sodeluje
jo tudi tamkajšnji vinogradniki. 
Izhodiščno ceno bodo preraču
navali v markah na dan izplačila. 
Tako bo vinogradnik dobil do 
sredine novembra izplačano za 
kilogram žametne črnine 60 pfe- 
ningov, modre frankinje 70, me
šano belo 82, šipona eno zahod- 
nonemško marko, laškega rizlin
ga 1,10 DM, in za sorte souvi
gnon, beli pinot in chardonay 
1,50 DM in za kilogram renskega 
rizlinga 1,80 marke. To pa so ce
ne za poprečni sladkor prvega 
dne trgatve vsako dodatno slad
korno stopnjo so letos dodatno 
nagrajevali.

Vina kozjanskih in šmarskih 
vinogradnikov stekleničijo v Vi
no Šmartno ob Paki, s katerim 
sodelujejo že tri leta. Prvi dve le
ti so v Hramu samo odkupovali 
vino, lani pa so ga že sami prede
lovali. Da so to počeli dobro, do
kazujeta priznanji, ki so jih vina 
s tega območja sploh kdaj dobi
la. Z|ato značko sta dobila laški 
rizling in rose.

m.

Narediti dobro vino je umetnost, trdijo poznavalci +  A še tako 
dober vinski strokovnjak ne zaleže, če iz vinogradov ni dobrega, 
kakovostnega grozdja. V Hmezadovem Hramu v Šmarju se tega 
dobro zavedajo. 9  Plastični zabojniki, v katerih kmetje dovaža
jo grozdje so le eden od korakov k boljši kakovosti, ki pa jo je 
možno ohraniti samo na ta način.

TRIKRAT DNEVNO PODATKI
V septembru so se slovenske 

službe družbenega knjigovodstva 
pospešeno pripravljale na začetek 
delovanja denarnega trga. To pa 
je bila tudi osrednja tema njihove
ga kolegija, ki je bil zadnje dni 
septembra v Žalcu. Generalni di
rektor slovenskih SDK, Franc 
Knafelc je o vlogi teh'služb pove
dal naslednje:

Že. za oktober predvidevamo, 
naj bi začelo delovati tržišče de
narja. Trenutno je še vsa stvar v 
zakonodajnem postopku in bo 
predvidoma sprejeta na prvi seji 
skupščine. Pri tem bo imela SDK 
veliko vlogo, saj bo tržišču de
narja trikrat dnevno: ob 8., 10. in
13. uri dajala informacije o pro
stih sredstvih, s katerimi razpola
gajo banke in druge pravne ose
be. Da bomo lahko zagotavljali 
kakovostne podatke, bomo spre
menili delovni čas, delali bomo

tudi ponoči in ob sobotah. Za 
njihov pretok pa se bomo dodat
no opremili s telekomunikacij-

Franc Knafelc

skimi sredstvi za povezavo med 
vsemi 60 enotami slovenskih 
SDK in v celotni Jugoslaviji. Del 
te opreme že imamo, potrebna 
pa bodo še precejšnja denarna 
sredstva, da bo celovita. To je 
nova naloga naših služb, ostala 
vsebina našega dela se ne bo me
njala.

Našo nalogo bomo opravljali 
le z minimalnimi kadrovskimi 
okrepitvami.

Trga denarja oziroma celovite
ga pregleda, koliko je prostega 
denarja, kdo ga lahko plasira in 
kdo potrebuje, doslej ni bilo.

O ukinjanju »jugo« menice pa 
je Franc Knafelc mnenja, da bo 
to v prvi fazi povzročilo določe
ne težave v gospodarstvu. »Toda 
podpiram ukrepe Markovičeve 
vlade, da moramo preiti na me
nico, ki jo pozna veš svet.«

— mn.



. . .  da bo denar 
ohranil vrednost

Da bo vaš denar ohranil vrednost, srtio v Hranilno-kreditni Službi 
Žalec uredili vse potrebno za nov način obrestovanja hranilnih vlog, ki 
pomeni za naše varčevalce dodatno prednost pred varčevanjem pri 
ostalih inštitucijah. Obresti za hranilne vloge na vpogled borilo odslej 
pripisali na hranilne knjige že 1. v mesecu (doslej 15. v mesecu). Od te
ga dneva dalje vam bomo obračunavali obresti od glavnice, povečane 
za znesek obresti od preteklega meseca. Tako izračunane obresti boste 
lahko dvignili 18. v mesecu.

Nov način obračuna obresti za hranilne vloge na vpogled predsta
vlja z ostalimi prednostmi (ihesečni pripis obresti, možnost dviganja 
hranilne vloge pri poslovnih enotah Ljubljanske banke, lOO^odstotno 
revalorizacijo hranilnih vlog in jamstvo republike za izplačilo hranilne 
vloge) najugodnejšo varianto dinarskega varčevanja.

Obveščamo vas tudi, da bo poslovna enota v Žalcu od 1. 1 Oj dalje 
odprta tudi ob sobotah, in to od 7.30 do 10.30. V dopoldanskem času 
bo ta poslovna enota neprekinjepo odprta od 7. do 12. ure, brez doseda
njega odmora za malico.

Ne razmišljajte predolgo! Postanite naš varčevalec, da bo vaš de
nar ohranil vrednost.

HRANILNO KREDITNA SLUŽBA 
KMETIJSTVA IN GOZDARSTVA 
ŽALEC o. sub. o.

Bližje tržnemu konceptu informatizacije

Računalniški center bo družba 
z omejeno odgovornostjo

Dovolj zgodaj, že marca letos, 
so v računalniškem centru posku
šali spodbuditi razpravo o bodo
čem konceptu informatizacije 
Hmezadovih podjetij. Pravega 
dialoga na to temo ni bilo kljub 
številnim sestankom. Računalni
čarji so ponudili štiri variante vse
binske preobrazbe, ki naj bi ji v 
končni fazi sledila še formalna, in 
to bo končno težko izpeljati zara
di dolgoveznega dogovarjanja.

Po besedah Zorana Kriterja, 
direktorja RC, naj bi firme do 
sredine oktobra potrdile pogod
bo o ustanovitvi Računalniškega 
centra kot družbe z omejeno od
govornostjo, da bi bilo možno do 
konca leta speljati postopke regi
stracije. Vložna je v bistvu samo 
ta rešitev, kajti RC je nastajal z 
združevanjem sredstev Hmeza
dovih članic in pd tega ima 10 
članic 90-odšfotni‘ delež. Hkrati 
je to približevanje, tržnemu kon
ceptu tudi ria tem področju, če
prav financiranje te dejavnosti 
ne poteka po pravilih svpbodbne 
menjave dela.

Hmezadove članice, ki obdela- 
ve sicer dnevno potrebujejo, so 
se imele možnost opredeliti med 
štirimi, variantami razvoja raču
nalniške Opreme. Pripravil jih je 
RC sam, kajti same v glavnem 
nimajo razdelanih projektov ih- 
formatizacije,'bodočih, podjetij.
Delo bi pa bilo nedvomno laže,
Če bi bilo. mogoče vzpostaviti 
Vsebinski dialog. Kot prvo so v 
RC predlagali nadaljnji razvoj 
poslovno informacijskega siste
ma, Po tem naj bi biliSračunalni- 
ki v njem namenjeni za obvlado
vanje materialnih, blagovnih in 
finančnih tokov ter: obračunov, 
dnevne obdelave pa bi se posto-

UVODNIK

H m e z a d  s m o  v s i
Da hočejo imeti poceni in učinkovit Hmezad so ob reprgahi- 

zacijsklh razpravah povedali najbolj duhoviti direktorju Takšni 
zato, ker so § .Hmezadom mislili le njegovo delovno skupnost, ki 
je na žalost glavni predmet razprav o našem preoblikovanju. Res 
ji da mio m  premalo kriai nalili tisti g.i mi i m d im s m pogo 
varjamo mi in vi in pozabljamo, da je Hmezad vse kar v njem de
la in ustvarja. Torej če se jim zdi premalo učinkovit bi morali po-;
trkati tudi pri sebi. Če bi poštenost še kaj veljala, bi jih morali 
vprisaii z.ikai gi torej nit« naredili hulj uunkmingi ko sl ii«i

\  isti sapi prisegajo na tržne odnose, seveda močno obarva
ne z močjo tozdovodje. Pomisliti bi morali tudi na to, da letos ni
ti enega ni bilo n i spisku 300 največjih m ih si Im tub i risniiiiu 
z i iinsiii si puiriiilili iiiidiim kn skup ij zi lahko pomenimo ni 
kaj tudi izven svoje tare.

I’ i Imili (liiiuli n lun \  s lik« m  iipiiiin/iii i s» 1 1  Husu n i 
lili iltl ivi mii kiniI|i Nišu st iilni) ili z iliil_imi im r . miz i ijski 
im i i/p i iv mu ili I ili sn pmsnil n  je bilo iri b i udi ob sulmi ih 
■n m ili l| ih / .n »  d i tu iz lii. i litin z id i m kai n irutili l u l i p i  
ku m  i morajo itml m  m tisti ki so inl^uviiini z, i poslovno politi 
ko h i trznili l i  p i ni sim o pnsli.i ilsim  sozd i kut ini  m i l i m  
nijo, ampak vsi ki mislijo, da v njem kaj veljajo.

Marjana Natek

DOBRI OBETI ZA PLI ŠEMPETER

Pričakujejo sovlaganje 
tujega partnerja

podpisana pogodba. Ali bo šlo 
pri tem, za navaden kupoprodaj
ni odnos, ali za sovlaganje tujega 
partnerja, zaenkrat še vsi molčijo 
in upajo na najboljše.
,, To pa si. pravzaprav že nekaj 
mesečevi 'i ustvarjajo v lesnem 
obratu sbmi, saj so masivna vrata 
za kopalniško opremo začeli, po
skusno izdelovati že pred meseci 
lij pri tem je bistveno vprašanje 
njihova proizvodna zmogljivost. 
Začeli so: z 400: kvadratnimi me
tri teh vratc mesečno, do konca 
leta naj bi jih naredili že nad 
4000 kvadratov, že prihodnje le
to pa bodo toliko naredili v 
enem mesecu. Koliko so to samo 
želje in koliko bodo. v resnici 
sposobni narediti je težko napo
vedovati, saj poleg trdne volje 
potrebujejo,še dodatno opremo. 
Vsi pa se zavedajo, da na sovla
ganje lahko računajo le v prime
ru, če se bodo izkažali kot doba
vitelji kakovostnega, blaga.

Poleg redno zaposlenih je sep
tembra dobilo delo še 25 pogod
benih delavcev, uvedli so dvoiz
mensko delo, ki pa se ni končalo 
v petek, ampak š.o delali tudi ob 
sobotah. Vsi se namreč zavedajo, 
da bodo s tem programom zasta
vili trdne temelje lesne obdelave 
v Strojni.

Zoran Kriter

poma “prenašale na mesta nasta
janja podatkov.1 Vzporedno pa bi 
se razvijala še računalniška mre
ža ža direktni dostop do poda
tkov v skupni podatkovni bazi — 
predvsem ža  potrebe upravljanja 
in vodenja, podjetij, ,

Druga in tretja 'varianta sta po
stopni izpeljanki iz prve, medtem 
ko so pri ,četrti ponudili mož
nost, da uporabniki sami izvaja
jo obdelave na samostojnih pod
sistemih in v. tem primeru bi se 
RC ukvarjal izključno z razvo
jem novih rešitev in ne več s te
kočimi obdelavami.

Glede na stanje je optimalna 
in najcenejša prva predlagana re
šitev, saj je na razpolago že večk 
na opreme in seveda kadri. V 
glavnem se večina ustanoviteljev 
nove družbe z omejeno odgovor
nostjo ogreva za to rešitev, saj bo 
mogoče, nadaljnji razvoj in kon
cepte dograjevati na osnovi no
vih spoznanj in možnosti. .

V poslu vrednem okoli tri mili
jone mark naj bi sodelovali tudi 
dve Hmezadovi članici.

Že to, da so se v Strojni Žaleč, 
dokopali. dq. akumulativnega 
programa za_njihov obrat lesnih 
izdelkov v Šempetru je veliko. 
Vrh vsega pa bo gmotno podprt 
še s strani Hmezadove izvozne 
hiše, Export-importa. V Šempe
tru naj . bi delali izključno Za iz
voz in : že ta mesec naj bi bila

Izdelava vrat za kopalniško opre-



V eni izmed številnih delovnih sobot v Celjskih mesninah. Mesarji pri svojem delu, »režijci« pa pri pakiranju 
sindikalne prodaje.

GARAJO
K O T . . .

Vse sobote in nedelje v septem
bru so bile delovne za večino za
poslenih v Celjskih mesninah. Ob 
teh dneh so svoje vloge zamenjali 
tudi »režijci« in tako je denimo 
sekretar prevažal svinjske polovi
ce, veterinar delal za sindikalno 
prodajo in še bi lahko naštevali.

Tako je v Celjskih mesninah 
že drugo leto zapored v sezon
skih mesecih, ko ima proizvod
nja več dela, kot bi ga sama zmo
gla. Za sezonske delavce se v tej 
Hmezadovi organizaciji niso 
ogreli, saj trdijo, da je to zanje 
najcenejši, za zaposlene pa sti- 
mulativnejši način pridobivanja 
dohodka. Zato so podaljšali'de
lavnik do šeste ure zvečer, nepro
izvodni delavci pa so delali vsak 
po dvajset ur v proizvodnji. In 
kot pravijo, je dela in naročil to
liko, da komaj zmorejo.

Zadnje dni septembra je bil 
namreč rok, ko so sprejemali na
ročila za sindikalno prodajo, do 
25. septembra so imeli kar tisoč 
naročil za mesne izdelke. Tovr
stne prodaje so se lotili 
lani, saj trdijo da ima trgovina v 
prodaji prevelik delež. Tako pa 
imata kupec in proizvajalec ne
posredno korist, zanjo pa se mo
rajo v Celjskih mesninah presne
to potruditi. Najprej razpošljejo

nekaj tisoč ponudb sindikalnim 
organizacijam in ko le-ta prispe
jo, začnejo z razvrščanjem, paki
ranjem, fakturiranjem. Večino 
del v pakiranju opravijo delavci, 
ki se sicer ubadajo z drugimi po
klicnimi nalogami in menda je 
pri tem pomagal tudi sam direk
tor.

Poleg tega so prevzeli še dva 
obetavna posla. V tem mesecu so 
izvozili prve količine čajne klo

base v Sovjetsko zvezo, do konca 
leta pa bodo temu tržišču prodali 
okoli 260 ton tega izdelka. Spre
jeli pa so tudi storitveno »pand- 
lanje« za italijanskega naročnika 
in tu je še oskrba domačega tržiš
ča s svežim mesom. Dela je torej 
toliko, da se v njem že dušijo, in 
kot je rekel nekdo od vodilnih, 

•■»garajo kot črnci«.

m.

KMETIJSTVO ŽALEC

KAMILICE IM A JO  
PRIHODNOST

Kamilice uporabljajo v medi
cini, farmaciji, kozmetični in ke
mijski industriji. Pri nas jih naj
več pridelajo v Slavoniji in Bana
tu. Pred štirimi leti smo s tovr
stno proizvodnjo začeli tudi v 
Kmetijstvu Žalec. Prvo leto je bi
la posejana le manjša površina, 
nato pa se je proizvodnja širila 
in izpopolnjevala.

Letos smo kamilice pridelovali 
že na 21 hektarjih in dosegli 600 
kilogramov suhega pridelka po 
hektarju. V tem obdobju smo os
vojili tehnologijo pridelovanja 
na velikih površinah, prilagojeno 
klimatskim razmeram in tipu tal. 
Kamilice gojimo predvsem na 
slabših zemljiščih, vlaganja za 
oskrbo posevka so majhna.

Sejemo jih po obiranju hme
lja. Vsako leto jih na novo pose
jemo, tudi v primeru, če jih pri
delujemo na isti površini. V tem 
času smo osvojili proizvodnjo se
mena in nismo več odvisni od 
nakupa. Oskrba posevka je mini
malna, proti plevelom škropimo 
le enkrat. Največ delaje s spravi
lom, ki se začne konec maja. Za 
te namene imamo dva kombajna, 
najprej smo nabavili priklopni 
kombajn, nato pa smo priredili

še star žitni kombanj. Oba delata 
po načelu glavnika — glavice 
odtrgata in jih po tekočih trako
vih spravita v bunker. Kamilice 
morajo biti obrane v tehnolo
škem roku, kamilice vozimo na 
sušilnico, kjer jih najprej prebi
ramo s posebnimi siti. Glavice s 
krajšimi peclji padajo skozi lu
knje, slabše kakovost pa ostaja 
na situ. Sušenje poteka podobno 
kot sušenje hmelja in posušimo 
jih na 10—12 odstotkov vlage. 
Celotni proces mora potekati 
pod kontrolo, saj lahko previso
ke temperature povzročijo izhla
pevanje eteričnih olj.

V teh letih nam je uspelo 
skrajšati čas sušenja na 10 do. 11 
ur, s tem pa smo povečali zmo
gljivost sušilnice in zmanjšali po
rabo' kurilnega olja. Te rezultate 
smo dosegli s pomočjo Občinske 
raziskovalne skupnosti Žalec in 
oddelka za varstvo rastlin in 
agrokemijo na Inštitutu za hme
ljarstvo in pivovarstvo vŽalcu.

Klimatske in talne razmere Sa
vinjske doline so ugodne za pri
delavo zdravilnih zelišč in -naše 
kamilice imajo visoko vsebnost 
eteričnih olj.

Darko Simončič

Obnovljen ekstrudor je med najkakovostnejšimi, ki jih je mogoče dobiti 
na zahodno evropskem trži|ču.

m

Ekstrudor obnovili z lastnim znanjem
V Minervi so usposobili stroj za 

izdelavo polietilenskih cevi — ek
strudor. Gre za celovito obnovo 
stroja, ki presega normalne pojme 
obnove.

Ekstrudor je, bil namreč star, 
že odpisan in ni več ustrezal’ so
dobnim zahtevam proizvodnje. 
Zato smo pri obnovi tega stroja 
naredili niz inovacij, tako da ob
novljenega lahko uvrstimo med 
najsodobnejše stroje, ki jih je 
možno dobiti na zahodno evrop
skem tržišču. Pri snovanju preno
ve je sodeloval skoraj ves tehni
čni kader naše organizacije. Po 
naših načrtih so v specializirani 
firmi v Nemčiji izdelali polža in 
cilinder. To pa so najvažnejša 
dela, lahko rečemo — srce stro

ja. Vse ostalo smo naredili v na
ših vzdrževalnih delavnicah. Zla
sti pomemben je prispevek vodje 
elektrodelavnice Franca Vipotni
ka, ki je pri izvedbi pogonske av
tomatike in termoregulacijskega 
sklopa predlagal in tudi izvedel 
več novih rešitev, ki bistveno 
olajšujejo kasnejše de]o z ekstru- 
dorjem v proizvodnji.

S takšnim pristopom in izvedb 
bo smo prihranili znatna sred
stva za nakup podobnega stroja, 
ki stane okoli ¡40 tisoč zahodno 
nemških mark. Vsi snovalci in iz
vajalci del so bili spodbujeni k 
inovativnemu razmišljanju, kar z 
realizacijo zamisli v praksi pred
stavlja osebno zadovoljstvo po
sameznika. Boris Cimerman



»Nova zadruga ni rešitev«
Jesen je za obisk pri kmetu sil

no neroden čas. V Savinjski doli
ni, na primer, so najprej pri spra
vilu hmelja, potem pri siliranju in 
pospravljanju drugih poljščin, ki 
so jih pridelali med letom. Tako 
je bilo tudi z mojim tokratnim so
govornikom Ivanom Povšetom iz 
Podloga pri Šempetru. Vreme za 
siliranje koruze je bilo kot nalašč 
in Povšetovi kar niso vedeli, kam 
bi še deli roke.

Pripraviti 300 kubičnih metrov 
silaže ni mačji kašelj. Toliko pa 
je potrebujejo za 35-glavo čredo 
govedi in tako krmljenje 'iz vreče 
ni omembe vredno. Dohodek je 
razporejen na prirejo mleka in 
pitance, od desetih molznic na
molzejo okoli 28 tisoč litrov mle
ka in vzredijo 20 pitancev letno. 
Vsi — Ivan, žena Helena iri ma
ma Marjeta, ki je uradno sicer 
med kmečkimi upokojenci, trdo 
delajo. Gospodar ima na skrbi 
težja dela, Helena mleko, mati 
pa prašiče in zbiralnico, ki je na 
njihovi domačiji. Na poldrugem 
hektarju pridelajo med pet in 
šest tonami hmelja in za visoke 
pridelke sp si prislužili kar nekaj 
priznanj. Strojne opreme je toli
ko, da bi jim jo zavidalo marsi
katero družbeno posestvo, poleg 
vseh priključkov pa med drugim 
stojijo na dvorišču kar štirje trak
torji. Proizvodnja je torej na naj
višji ravni.

Manj pa je Ivan zadovoljen z 
ekonomičnostjo in pri kmetu je 
to še zlasti problematično, ker 
večino časa namenjajo proizvod
nji. »V tej dejavnosti smo ljudje 
takšnega ranga, da vrednosti de
narja ne sledimo, takrat ko za

čnemo preračunavati, je ponava
di že prepozno. Pri. veliki proiz
vodnji je izgubljen kup denarja 
še večji,« je razlagal Ivan, ki ni
ma dlake na jeziku. Kot predsed
nik Zadružnega sveta je razmiš
ljal o boljši organiziranosti za
druge.

»V takšni, kot je sedaj, ne vi
dim najboljše rešitve. V osnovi 
gre za to, da družba prispeva za 
razvoj kmetijstva, ta denar pa ne 
pride do nas. To je najbolj opa
zno pri živinoreji, kjer se namen
ski denar prelevi v nekoliko bolj 
ugoden kredit. Vse bi bilo bolj 
enostavno, če bi cene goveda sle
dile inflaciji in tako se ne bi bal 
najeti kredita za pitanje. Tako pa 
je .pitanje v glavnem vse na ple
čih kmeta.«.

Po njegovem je bilo takšno, 
ravnanje razumljivo? dokler je bi
lo dovolj poceni denarja oziro
ma ni imel svoje vrednosti. »Da
nes pa je pomembno, kdaj ga do
biš in kako ga vnovčiš,« razlaga 
kot kakšen finančnik. O tem in o 
drugih problemih v zvezi s tem 
so se že pogovarjali na njihovem 
zadružnem svetu, zaenkrat se ni
so zmenili še nič.

Takole pripoveduje: »Če ome
nim še hmelj, lani nam ga je za
druga nakazala na obračunske 
knjige z obljubo, dš bo denar 
obrestovan po velikem R. Toda 
pripis obresti je bil šele 18. v me
secu, kar pomeni da obrestova- 
nje ni bilo takšno, kot so ga 
obljubili.
Rešitve je treba iskati znotraj ob
stoječega

Hmelj, pogodba, škropljenje 
in obnova nasadov so teme, kjer

Ivan Povše

se bo po Ivanovem mnenju mo
ralo kmalu nekaj spremeniti.
Škropljenje je med kmeti povzro
čalo veliko hude krvi, pridelek je 
bil slab in nekateri so razloge za 
to iskali tudi v tem. Nekateri na
povedujejo celo nabavo svojih 
škropilnic. Ivan o. tem razmišlja 
drugače: >>To ni samo problem 
kmeta, temveč celotne družbe.
Pri tem imamo opraviti z nevar
nimi snovmi, ki so nevarne vsem, 
in ne nazadnje nismo dovolj 
Strokovno podkovani. Da je 
škropljenje drago, o tem raje ne 
bi razpravljal. Bolj me moti deli
tev dohodka v razmerju 80:20.
Če se na enem področju obnaša
mo ekonomsko^ bi se morali na 
vseh. Tako se za ceno škroplje
nja v septembru začnejo pripiso

vati obresti vse do izplačila hme
lja.«

Po njegovem mora vsako leto 
odšteti preveč denarja za novo
gradnjo hmeljskih žičnic. »Vsa
ko leto bi moral zgraditi okoli 40 
arov nove žičnice, glede na to, 
kar plačamo za razvoj,« trdi.

Zato so si šempetrski zadruž
niki zadali nalogo, da bodo te
meljito prevetrili hmeljsko po
godbo. Osnutek imajo že pripra
vljen, kakšne bodo novosti pa ni 
zaupal.

»Menim, da sistem podirati 
kar tako, dolgoročno, ni pamet
no. V. končni fazi nas bi se lahko 
nekaj zbralo in bi ustanovili svo
jo zadrugo. Toda v'sedanji orga
nizaciji so nedvomno tudi dobre 
stvari, popraviti je treba le slabe.

mn.

SADEKS

Izvoz zdravilnih zelišč
Inženiring Ž a lec  
za M akedonijo

Do letos so v glavnem vsa zdra
vilna zelišča, ki so jih odkupili v 
Agininem tozdu Sadeks, prodali 
na domačem tržišču, letos pa so 
večino odkupljenega blaga, okoli' 
600 ton, izvozili. Glavna sezona 
odkupa in prodaje pa se je začela 
šele v jesenskih mesecih in tako 
bo končna izvožena količina ned
vomno veliko večja.

Za to dejavnost so se kadrov
sko okrepili, lani pa So kupili 
skladiščne prostore v .Moškanj- 
cih, kjer poleg Bačke Palanke 
pripravljajo blago zg izvoz. Kot 
je povedala njihova predstavnica 
Elvira Babič, prodajajo vsa zeliš
ča, ki jih je možno dobiti v Jugo
slaviji. V državah razvite Evrope 
je zanje veliko povpraševanje, 
zahtevajo pa kakovost in zado
stne količine. Začetniških težav

nikakor ne manjka in zato se bo
do še bolj izpopolnjevali pri od
kupu in prodaji.

Kot je povedala Elvira Babič: 
»Razmere na tržišču se izredno 
hitro menjajo in še danes zanimi
vo blago bo jutri že težko prodati 
in zato je treba biti v tej dejavno
sti stalno prisoten. Odkupujemo 
cvetove, liste, korenine in zdra
vilna zelišča, ki jih gojijo kot kul
ture, to so kamilica, menta in 
melisa. Večina tega blaga je na
menjenega za farmacevtsko, dro- 
gerijsko i in prehrambeno indu
strijo, kjer4e rastline estrahirajo 
ali sušijo.

Odkupujemo od. nabiraltieV;,' 
kmetijskih zadrug (h firm. spe
cializiranih za odkufi in prodajo-. 
Pri odkupu se zatika pri^djehmfii^ 
če ga zadruge nimajb, ‘teh, zelišč j 
potem tudi mi ne dobimo.«

Pred štirimi leti je Inženiring 
Žalec izvedel Svoj prvi projekt v 
Makedoniji v okvirit združevanja 
sredstev za hitrejši razvoj nerazvi
tih republik in avtonomnih pokra
jin. Takrat je šlo za agromeliora
cijo približno štiristo hektarjev 
kmetijskih zemljišč.

Sledilo je več poskusov, da bi 
Inženiring ponovno prevzel iz
vedbo nekaterih projektov v tej 
republiki, vendar so bili v glav
nem neuspešni. Letos pa se jim 
je skupaj z Ražvojnirh inženirin
gom Trbovlje uspelo Vključiti v 
samoupravni sporgzum o skup- 
hčni.vjaganju sredstev iz fonda 
fjsaet^eiie za kreditiranje hitrej- 
fpgf/rdn/oja gospodarsko ne do- 
kipW'razvitih republik in avto- 

fjrtpmnjH pokrajin. Gre za projekt 
rtjffidemizacije in razširitve farme 
gojvpgi/v Z1K »Strumica« Stru-

mica, OOZT »Plodno pole« 
Hamzali.

Predračunska vrednost poso
dobitve farme, v kateri bo pro
stora za štiristoosemdeset glav ži
vine, je 24 milijard dinarjev. 15 
milijard 700 milijonov mora za
gotoviti žalski Inženiring, od te
ga mora do konca letošnjega leta 
združiti 6 milijard din, razliko pa 
v letu 1990. Ostala sredstva bodo 
prispevale druge delovne organi
zacije, ki bi jih sicer plasirale po
sredno, preko republiškega koor
dinacijskega organa. Inženiring 
sije  zagotovil pri Export-lmpoi- 
tu pa bo dobavil molzne napra
ve: jj

Projekt naj bi bil končan pri
hodnje leto ob dejstvu, da bo po
trebno ta sredstva revalorizirati 
in dodatno združevati.

K. R.



Nizozemska
Ogledali smo si poiskusno po

stajo, kjer raziskujejo avtomati
zacijo molže. Želijo doseči, da bi 
krave molzli 4 do 5 krat na dan.
V teh molziščih imajo krave kod
no oznako, ki jo nosijo okoli vra
tu, si same odpirajo molzišče, 
kjer ob molži dobijo: močno kr
mo in jih istočasno pomolzejo. 
Le-to naj bi opravil sam avtomat 
z namestitvijo in snemanjem 
molzne naprave. Kot so nam po
vedali, so prvi rezultati spodbud
ni.

Na pbiskusni postaji, kjer pi
tajo govedi, pitajo s: krompirje
vo pulpo, koruzno in travno sila- 
žo. Živali do enega leta dobijo 
do ^dva kilograma krmil dnevno, 
tako 'je prirast na kilogram na 
dan. Večjih odstopanj med posa
meznimi poskusi, ki jih delajo 
predvsem s pasmo MRA, ni. Na i 
inštitutu v Wageningenu, kjer 
študira okoli 6000 študentov, 
imajo le-ti možnost študirati 19 
smeri. Inštitut ima 100 hekater-. 
jev poiskusnih polj in vsa dela 
opravljajo študentje sami.

Na oddelku za živinorejo so 
nam pokazali raspiratorsko po
stajo, poizkuse na tropskih ko
zah in selekcijo ter križanje pra
šičev. Raspiratorska komora je 
naprava, kjer beležijo pri živalih 
vsp zaužito krmo in porabo po 
posameznih elementih. Vanjo je 
vgrajena tudi kamera, tako da 
lahko~neopazno nadzirajo obna
šanje živali.

V drugem delu delajo poskuse 
na tropskih kozah, kjer si priza
devajo dobiti čimboljše živali za 
prirejo mesa. To bi koristilo siro- 
mašnejšim predelom Afrike, kjer 
je vzreja goveda težavnejša. Ko
zje meso bodo zato uporabili za 
prehrano prebivalstva in tako iz- 

i boljšali življenjski standard. Po
dobne poskuse delajo tudi, v Ni
geriji.

V prašičereji delajo poskuse s 
križanjem domače pasme s kitaj
sko, ki ima v poprečju 15 puj
skov v gnezdu in so živali spo
sobne za razplod pri treh mese

strokovnjaki Hidrometeorolo
škega zavoda SR Slovenije pri
pravili poročilo o visoki vodi La- 
homnice in Kozarice 19; avgusta 
letos (ko je neurje naredilo naj
več škode v,občinah Laško in 
Šentjur) in o možnem vplivu po
sipanja oblakov s srebrovim jo
didom na količino padavin. To 
kaže, da so meteorologi vendarle 
znanstveno proučili domnevo,

P i *e :  A l o f r  K a m n J

tje, ki ga potem z letališča v ne
posredni bližini razvažajo po ce
lem svetu. Pri nas so v marsikate
rem parku ali vrtu tulipani, vzgo
jeni na Nizozemskem.

Na podoben način prodajajo 
tudi sire v mestu Alkmmar, kjer

z 250 kravami opravljajo dijaki 
in Študentje. Pri pouku namenja
jo nad 42 odstotkov molži in 
mleku, okoli 4 odstotke predela
vi mesa in poldrugi odstotek za 
sirjenje, ostali odstotki so name

je največji izvoznik sira
cih. Slaba lastnost pa je majhen 
odstotek mesa na zadnjih delih. 
Poizkus so začeli pred petimi leti 
in bodo letos z njim zaključili z 
novo pasmo, seveda.

DO ZNANJA S PRAKTIČNIM 
USPOSABLJANJEM

Poskusni obrat Vinderhand 
univerze v Wageningenu ima 240 
hektarjev zemlje, od tega 150 
hektarjev travnikov in 90 hektar
jev njiv. Imajo 200 krav, od kate
rih da vsaka okoli 6800 litrov 
mleka na leto in 180 mladih živa
li.

Poleg tega imajo še 200 ovac 
za vzrejo jagnjet, in sicer križan
ce evifter (Textel +  flamska ov
ca), s katerim dobijo eno jagnje 
več po ovci in lažje porode. Pa
sma textel je izrazita mesna in 
imajo velike probleme pri poro
dih zaradi prevelike teže jagnjét 
ob jagnjitvi.

Na tem obratu so dali poskuse 
tudi med severno holštajnsko in 
frizijsko pasmo. Ugotovili so, da 
so dale živali holštajnske pasme 
do 1200 litrov mleka več po kra
vi. Zelo pohvalna je kvaliteta si- 
laže, saj ima 16 % PB in 600 g ŠV 
ter 40 % SS, kar je takšne kako
vosti kot krmilo. Tu so uvedli tu
di nov način siliranja, travo na
mreč zjutraj pokosijo in jo zvečer 
silirajo, s, tem pa dosežejo 
25—50 % sušine. Pri travni silaži 
je obvezno do 45 % sušine, da bi 
bili boljši mleko in siri. V tem de
lu čaka pospeševalno službo v 
Sloveniji še veliko dela.

Naslednji dan smo si ogledali 
praktični šolski trening center pri 
Leeuvardu v Friziji. Tuje šola za 
praktično izobraževanje nizke, 
srednje in visoke stopnje. Usta
novljena je bila 1963. leta in1 ima 
več izpostav v različnih krajih, in 
sicer za poljedelstvo, strojništvo 
in živinorejo. Delajo po sistemu 
trening skupin, v kateri je učitelj 
in šest učencev. Le-ti stanujejo v 
hotelu pri šoli in se tako menja
vajo vsak teden. Ta center,ima 
140 hektarjev zemlje in vse delo

Prodaja sirov v Alkmmaru je tudi turistična zanimivost.

njeni drugim predmetom. Teden
sko imajo 33 ur šolske obveze, 
čas pa si razporejajo sami. Kljub 
temu da vsa dela opravljajo dija
ki in študentje, imajo 7300 litrov 
mleka po kravi v 300 dneh. Tisti 
dijaki in študentje, ki prevzema
jo in vodijo živinske farme, mo
rajo biti v tem centru pol leta.

ALKMAR: V DVEH URAH 
PRODAJO 50 TON SIRA 

Naslednja zanimivost, ki smo 
si jo ogledali, je bila akcijska 
prodaja v mestu Aalsmer, kjer 
dnevno na dražbi prodajajo cve-

enkrat tedensko prodajo sire na 
dražbi, tovrstna prodaja, ki se 
odvija na ulici, pa je turistična 
zanimivost mesta. V dobrih dveh 
urah se na več kot sto let star na
čin prodaje proda 50 ton kako
vostnega sira. Le-ta je ves zoren 
v skorji, nikjer ni niti sledu o za
vijanju v saran ali podobne foli
je. V kraju Zaandan smo si ogle
dali preprost način sirjenja, kakr
šen se ie obdržal na» Nizozem
skem. Te izkušnje in ogled nat 
prav bomo poskušali v polni me
ri prenesti tudi v naše mini sirar
ne.

POVEZANOST MED POSIPANJEM OBLAKOV IN OBILNIMI PADAVINAMI JE PO 
MNENJU METEOROLOGOV PRECEJ VERJETNA.

češ da z raketami proti toči ob
streljevani oblak strelci najprej 
»pomolzejo, zato pa drugod na
moči z obilnimi padavinami«. V 
eni od prejšnjih razprav (1. sep
tembra) je bilo rečeno, da za te 
domneve ni znanstvene podlage.

Kaj so torej zapisali strokov
njaki: inž. Marko Kolbejzen, inž. 
Boris Zupančič in inž. Andrej 
Kranjc v poročilu?

Citiramo sklep: »Posipanje 
oblakov, ki so dali obilne pada- 
vine( je bilo dvakrat izdatno, -en
krat pa zaradi prepovedi strelja
nja (18. avgusta) bolj skromno. 
Očitno so bile najhujše padavine
19. avgusta, takrat pa je bilo po
sipanje najbolj skoncentrirano

na omenjeni oblak. Obrambo 
pred točo izvajamo na enak na
čin kot stimulacijo padavin, torej 
z vnašanjem reagenta, v oblake. 
Točo lahko preprečimo, če na
mesto nastanka debelih zrn toče 
povzročimo nastanek ■ velikega 
števila drobnih zrn. Predvsem za 
prvi primer predvidevamo,'da se 
bo na ožjem območju posipanja 
izločilo v kratkem času več pada
vin, kot bi se jih sicer, če ne bi bi
lo posipanja.«

Avtorji so se v1 študiji oprli na 
8 projčktov, od katerih jih je bilo 
6 v ZDA, eden v Južni Afriki in 
eden v Sloveniji. Projekti kažejo, 
da so se zaradi posipanja s sre
brovim jodidom v več kot polo

vici primerov padavine povečale, 
v treh primerih pa sprememb ni 
bilo. Iz tega lahko najbolj poeno
stavljeno sklepamo, pišejo avtor
ji, da je »precej verjetnosti, da 
posipanje . nevihtnih oblakov 
povzroča povečanje količine 'par 
davin; kot kažejo rezultati razi
skav v Južni Afriki, pa se ta ver
jetnost še"poveča pri že naravno 
izdatnih padavinah«. Kako prav
zaprav deluje obramba pred to
čo? Njen namen je, kot je znano, 
preprečiti ali vsaj zmanjšati njen 
uničujoč vpliv. Pri sodobnih si
stemih naj bi to dosegli z vnaša
njem srebrovega jodida v neviht
ne oblake, kar naj bi povzročilo 
nastanek večjega števila drobnih



Vahtnice bodo kmalu zacvetele
Najstarejše ime za krizantemo 

je vahtnica (o vahtih — o vseh sve
tih). Enak pomen ima novejše ime 
vsesvetnica, to naj bi bila rastlina, 
ki cveti ob vseh svetih oziroma pr
vem novembru.

Krizantema, kakršno gojimo 
sedaj, je hibridnega izvora in na
stane s križanjem kitajske in ja
ponske vrste. Na Kitajskem so 
jih začeli gojiti pred več kot 2000 
leti, vendar pa so pravi mojstri 
pri vzgoji postali Japonci, kjer je 
krizantema pravi simbol tega 
ljudstva. V Evropo so prišle kri
zanteme v 17. stoletju, z žlahtne- 
njem so se največ ukvarjali An
gleži in Francozi.

Doslej je znanih več tisoč vrst 
krizantem. Pri nas v Vrtnarstvu 
Celje jih gojimo predvsem za re
zanje. Za prodajo jih vzgajamo 
celo poletje, največ pa jih pripra
vimo za prvi november. V tednu 
pred tem dnem zacveti v Vrtnar
stvu okoli 80.000 krizantem, kar 
je res vredno ogleda. V teh dneh 
imamo tudi prodajo in tako lah
ko vsak kupi 'sveže odrezane 
rastline. Največ bo velikocvetnih 
krizantem, pretežno v beli in ru
meni barvi.

Tovrstna vzgoja je zahtevna, 
saj je poleg običajnega dela — 
razmnoževanja s potaknjenci^ sa
jenja, oskrbe, zatemnjevanja in

zahtevne zaščite nujno pincira- 
nje. To je obiranje zalistnikov, ki 
poženejo za vsakim listom po 
steblu. Pustimo samo največji 
popek, ki se kasneje razvije v ve
lik kompakten cvet.

Velikocvetne krizanteme se pri 
nas še vedno uporabljajo le ob 
dnevu mrtvih, medtem ko paj
kovke in margarete gojimo in 
prodajamo čez vse poletje. Te so 
uporabne za aranžmaje ob raz
nih priložnostih.

Za konec pa še nekaj o negi 
kupljenih rastlin. Kdor se želi 
izogniti gneči na tržnici in v cvet

ličarni, ki je vsako leto zadnja 
dva dneva oktobra, lahko kupi 
krizanteme, aranžmaje, sveče in 
vse potrebno že nekaj dni prej, 
saj ostane krizantema zelo dolgo 
v vazi. Toda preden damo rastli
no v vodo, ji za nekaj centime
trov prikrajšamo steblo, da bolje 
vpija vodo. Vaza naj bo v hlad
nem prostoru, vendar zaščitena 
pred zmrzaljo. Velikocvetne kri
zanteme in pincirarii pajki osta
nejo lepši, če je vsak zase zavit V 
papir, tako da se socvetni listi 
med seboj ne prepletajo. Vodo je 
potrebno vsak dan menjati, lah
ko pa ji dodamo hranilo za reza
no cvetje. Pri aranžmajih je nuj
no preveriti,' če je v posodi do
volj vode in jo po potrebi doda
jamo.

Irena Vizjak

Trkati po sodu ni spodobnoVzgojo krizantem delimo na dva stadija: vegetativni (kratke no- 
■ či) in generativni (dolge noči). V prvem' rastlina raste, v drugem 

pa se oblikuje cvetni popek in rastlina zacveti. Vrtnarji vsa ta 
spoznanja s pridom uporabljamo in krizantemam uravnavamo 
dolžino dneva s pokrivanjem oziroma zatemnjevanjem. S folijo 
jim krajšamo, toliko časa, dokler ne začno odpirati popkov. Ko 
začno popki kazati barvo, kratek dan ni več potreben. Zato je 
vzgoja mogoča v vseh letnih mesecih. .

V tednu pred prvim novembrom bo v Hmezadovem Vrtnarstvu zacvetelo 
80.000 krizantem

zrn toče namesto redkejše, a de
bele toče. Drobna toča se potem 
pri padanju skozi toplejši zrak 
delno stali in ne povzroči (večje) 
škode.

Srebrov jodid naj bi deloval 
po hipotezi o konkurenci med 
embriji toče. Njegovo delovanje 
je mogoče potrditi v laboratoriju 
in na preprostih stratusnih obla
kih; v precej bolj zapletenih ne- 

.vihtnih oblakih pa je njegov 
vpliv vprašljiv in negotov. Tako 
obstajajo mnenja, da lahko — 
kljub nahienu, da bi točo prepre
čili — s posipanjem oblakov to
čo celo povzročimo ali okrepi
mo, če ne presežemo kritičnega 
praga pri koncentraciji ledotvor- 
nih jeder.

Torej projekti, s katerimi hoče
mo stimulirati (povečati) padavi

ne, delujejo podobno kot tisti, s 
katerimi naj bi točo preprečevali. 
Oblake posipajo z reagentom, 
katerega kristali naj bi delovali 
kot kondenzacijska jedra, Tako 
imajo v ZDA operativni projekti 
Za obrambo pred točo hkrati tudi 
cilj povečati padavine. Toda ta
ko kot so pri projektih za prepre
čevanje toče so tudi pri slednjih 
uspehi zelo različni, so zapisali 
avtorji študije in dodali: »Kot 
smo videli, lahko pričakujemo, 
da se bo zaradi posipanja obla
kov s srebrovim jodidom poveča- 

. la količina padavin, ni pa goto
vo, da se bo to res zgodilo.«

Predvsem tudi ta sklep potrju
je, da se bomo morali v republiki 
odločiti, kakšno obrambo pred 
točo : potrebujemo. Če, jo .sploh 
potrebujemo. . .  p. m .

Vedno znova me razveselijo ti 
ljudje. In pravzaprav ne. znam po
vedati, kaj je bolj žlahtno, ali vi
no, ki ga pridelujejo na kozjan
skih bregeh, ali so to ljudje. Do- 
brovoljni in preprosti.

Eden od njih je tudi Žani Ul
čnik, ki sem ga obiskala v njego
vi »gorci«, v Virštanju. Rdečeli
čen in postaven možak pri šest
desetih se je veselil trgatve in 
obenem že nalival vino, ki ga je 
pridelal z lastnimi rokami. Na 
njih pa so sledovi težkega dela. 
Toda Žani o tem ni razlagal, v 
večje veselje mu je bilo razdira
nje šal. Mogoče se je tega nava
dil od lovcev, saj brez tega ne bi 
šlo. Po sodu nisem potrkala, ko 
sem stopila v njegovo skoraj dve
sto let staro zidanico, kajti s tem 
se lahko vinogradniku najbolj 
zameriš. Zidanica ima svojo zgo
dovino. Žani jo, je hotel že po
dreti in postaviti novo, pa so ga 
prepričali, naj tega nikar ne stori. 
Razen tega, da je stara, ji pravza
prav nič ne manjka ih si za kle
tarjenje ne bi mogel omisliti bolj
še.

»Temperaturnih razlik ni in v 
takšnih razmerah vino najbolje

Manj kot polovica dela je opra
vljenega, ko pride grozdje v kad, 
dobro vino se šola v kleti, trdi Ža
ni Ulčnik.

Foto: Ljubo Korber

dozoreva,« je razlagal. In dodal: 
»V kleti veljajo posebna pravila 
in kdor prestopi njen prag, se jih 
mora držati. Eno od teh je, da pi
jejo vsi iz enega kozarca. Je večja 
kontrola tistih, ki ne pijejo. 
Spomnim se, da je ob neki pri
ložnosti steklo iz enega samega 
kozarca petindyajset litrov vi
na,«

Zdelo se mi je, da je sogovor
nik zamenjal potek dogodkov, 
saj je po-moji predstavi vendarle 
najpomembneje grozdje pridela
ti. Pa ni tako.

»Komaj štirideset odstotkov 
dela je narejenega, ko imaš groz
dje v kadi, vse ostalo se naredi 
šele potem. Kletarjenje pa ne po
meni le sprešati grozdje, in ga 
spraviti v sod. In tega se učim že 

- celo življenje, tudi knjig se po
služujem,«'je povedal in nalil vi
na, ki bi tudi pri strokovnjakih 
dobil odlično oceno. Okušala pa 
ga je že vrsta pomembnih mož.

Za vinogradništvo, kdo bi si 
' mislil, veljajo prave modne mu
he. Še pred dvajsetimi leti skoraj
da ni bilo povpraševanja po be
lih vinih, ljudje so nazdravljali z 

. rdečimi, medtem ko jih je danes 
težko prodati. Kdove, jutri bo 
morda že zopet drugače.

Zagotovo pa je, da je kruh vi
nogradnika nekoliko lažji, odkar 
večino dela opravi stroj. »Mut- 
ka«, kakor v teh krajih imenuje
jo motiko, se je poslovila.

»Veste, včasih so rekli, da se 
vino z >mutko( dela, kar pomeni, 
da kakor vinograd obdeluješ, to
liko od njega dobiš,« seje smejal 
Žani. Še o pridelku sem dregnila 
vanj. Takolč ga je napovedal: 
Prav gotovo bomo nabrali več 
kot tri brente.« Resno: »Toliko 
smo nabrali po največji pozebi 
pred petimi leti, predvidevam, 
da bomo na 60 arih natrgali oko
li 260 ton.
Del pridelka bo ta največji vino
gradnik prodal v vinsko klet v 
Tmenem.



•  •  ITRŽIŠČE NE POZNA PRAVICE
. . .  Zanima ga, imaš blago ali 

ne, imaš večje ali manjše stroške. 
V pol leta, od kar so sproščene ce
ne za mleko in mlečne izdelke, so 
se razmere poslovanja za Hmeza
dovo mlekarno Celeia obrnile. Ta
krat so nemočno gledali narašča
joče rdeče številke zaradi predpi- 
sasnih cen, sedaj pa je trg največji 
pokazatelj njihove uspešnosti. O 
poslovanju v teh razmerah smo se 
pogovarjali z direktorjem Celeie 
Andrejem Culkom.

Ob zaključnem računu se je 
mlekarni napovedoval tudi naj
slabši možni izid, se lahko to zgo
di ponovno?

Culk: Mlekarna ima dobre re
zultate. Relativno zadolženost 
zmanjšujemo in za lažjo predsta
vo haj povem, da je mlekarna 
vredna okoli 1340 milijard dinar
jev. Zato je več kot očitno, da 
dolgovi ne presegajo naše vred
nosti' oziroma so zanemarljivo 
majhni. Težava pa je v tem, ker 
imamo premalo lastnih obratnih 
sredstev in so za tekoče financi
ranje potrebni krediti, ki pa so 
zelo dragi. Na drugi strani je po
nudba na trgu velika, a je kupna 
moč čedalje slabša.

Kako se torej prilagajate tem 
razmeram na tržišču?

Čulk: Doslej smo odkupili vse 
količine in ob tri odstotke več
jem odkupu imamo celo najbolj
ši indeks odkupa v republiki. Za 
večji odkup smo še vedno zainte
resirani zaradi zmogljivosti mle

karne. Mislim, da se preradi pri
merjamo z razvitim svetom, ko 
gre za cene, ki pa bi jih radi do
segali z nizko produktivnostjo, 
tako pri vzreji kot predelavi. Tre
nutno poznam razmere v avstrij
skem mlekarstvu in nekaj mle

karn bo šlo v stečaj. Na drugi 
strani pa mora imeti kmet naj
manj dvajset krav, da sploh lah
ko živi, kriteriji pri kakovosti 
mleka so strožji in mleko ima 
lahko le sto tisoč kontaminentov. 
Če se bomo hoteli pogovarjati o 
vključevanju naše proizvodnje v 
razviti svet, bomo morali prene
hati govoriti o pravici. Tržna 
ekonomija pomeni: imaš blago 
ali ne, imaš večje ali manjše stro
ške. Prej ko bomo to dojeli, prej 
se bomo izkopali iz krize.

Mleko, predvsem posneto, izva
žate v Avstrijo. Kako je s' tem?

Čulk: To je le del sodelovanja 
z avstrijsko firmo Agroserta, s 
katero smo podpisali pogodbo o 
dolgoročnem kooperacijskem so
delovanju. Poleg uvozno izvoz
nih poslov je pomembno še so
delovanje na tehnološkem pod
ročju. Določena, znanja 'prenaša
mo k nam, vendar ta pretok ni

več enostranski. Zaenkrat izvaža
mo le posneto mleko, pripravlja
mo pa se na prodajo finalnih 
proizvodov. Pri tem se zopet za
čne problem, da smo predragi.

Rejci so precej glasni pri zahte
vah, da bi del denarja dobili že 
pred končnim obračunom. Boste v 
mlekarni ugodili njihovim zahte
vam?

Čulk: Preko svojih možnosti 
zaenkrat ne moremo.: Trgovina 
svojih obljub, da bo plačevala 
prej, ni realizirala, pojavljajo se 
celo zahteve, da bi bil rok plačila 
še daljši. Najhitrejši obrat kapi
tala imamo pri konzumu — 25 
dni, pri izdelkih pa 75 dni. Pri 
zastoju v prodaji je angažiranje 
kapitala še daljše. Tristočlanski 
kolektiv tega bremena ne more 
prenesti, niti v primeru, če bi vr
nili svoje plače in delali zastonj. 
Tudi naši delavci v bistvu kredi
tirajo mlekarno, saj osebne do
hodke izplačujemo le enkrat me
sečno in to petnajstega v mesecu 
za pretekli mesec. Trdim, da mo
ra imeti vsaka zahteva realno 
podlago in je zahteva rejcev mle
ka prav tako upravičena kot zah
teve naših delavcev. Odprava 
inflacije pa na žalost ni v naših 
rokah.

Kako v mlekarni odgovarjate 
na zahteve po direknem odkupu 
mleka?

Čulk: Imamo pogodbe z za
drugami in teh zaenkrat ne želi
mo menjati. Mlekarna v Murski 
Soboti takšen odkup že ima irt so

Andrej Čulk

rezultati dobri, po izjavah njiho
vega direktorja imajo 5,5-odstot- 
ne: stroške, odkupa, mleko ima 
8,75 odstotka suhe snovi in 3,35 
odstotka beljakovin v poprečju. 
Takšnih rezultatov ne dosegamo 
in zato se bomo morali dolgoro
čno dogovoriti za učinkovitejšo 
organiziranje. Želja, predvsem 
večjih rejcev, zaenkrat ne akcep
tiramo. V prihodnje bo prišlo do 
diferenciacije rejcev, ki. bodo 
morali izpolnjevati kriterije pra
vilnika o kakovosti mleka in ta 
bo bolj upošteval količino belja
kovin in čistočo. Prihodnost bo
do imeli torej samo tisti, ki se bo
do za prirejo mleka specializira
li.

Marjana Natek

Prodaja jabolk na Mirosanu

KAKOVOST JABOLK 
JE BILA 
REKORDNA

Prve dni oktobra so v Hmezadovi članici 
Sadjarstvo Mirosan zaključili obiranje ja
bolk. Po količini nekoliko manj, po kakovo
sti pa je bila letina prav gotovo rekordna. 
Kot je povedal njihov- direktor Vid Korber, 
so nabrali okoli 1500 ton jabolk in je bilo raz
merje med prvovrstnimi in industrijskimi ide
alno, saj je za predelavo odpadlo samo šest 
odstotkov pridelka. Kljub temu izvoza letos 
ne bo, saj so kupci tik pred obiranjem ponu
dili ekonomsko nesprejemljivo ceno. Tako so 
jabolka prodajali na Sadjarstvu, po ocenah 
okoli 800 ton, ostalo pa bodo skladiščili v 
celjski hladilnici.

V neposredni prodaji so bile cene 11.000 
dinajrev za zlati delišps in 13.000 dinarjev za 
novejše sorte —rionagold, mutsu in melrose. 
Cene so bile približno okoli I I-krat višje kot 

'lani, gnojila za fl-krat, zaščitna sredstva za 
16-kra.t, obirapja i?a 13-krat stroški hladilnice", 

■.kiJm ajri.nainižio rast, so se povečali za več 
'kot -sesTkrat. ' jvi .

--STRAHN,» —,-OKTOBKR



Z izdelki iz nerjavečega jekla 
in izdelavo namakalnikov:
Nadomešča uvozne potrebe

Kaj je boljše: biti obrtnik ali 
biti zaposlen na odgovornejšem 
mestu v podjetju. Lahko in eno
stavno ni ne prvo ne drugo, toda 
Albin Kač se je po sedemnajstih 
letih odločil za obrt. Dve leti si 
služi kruh z dokaj novim skoraj 
neznanim programom. To so 
predvsem izdelki iz nerjavečega 
jekla: filtri, sita in razne igle. Vse 
to je nadomestilo uvoza in naj
večji porabnik teh izdelkov je ži
vilska industrija.

Drugi del programa pa so na
makalni sistemi, delo pri njih si 
deli z bratom Maksom, ki pa ima 
svojo obratovalnico.

Letos pravzaprav ni bilo Sreče 
z namakanjem, in je, kot je pove
dal Albin, nebo za vsako demon
stracijo poskrbelo z obilnim nali
vanjem z oblakov. Agromat je

Igle iz nerjavečega jekla so le del 
programa. . .

nepogrešljiv pripomoček za na
makanje vseh vrst kmetijskih po
vršin, športnih igrišč, zelenic in 
parkov. Ena od prednosti tega iz
delka je, da se lahko priključi na 
vse oziroma različne vodne vire 
vode.: vodovod, hidrantno omre
žje in črpalni agregat. Poleg tega 
izdeluje v svoji obratovalnici raz
pršilce tudi za ostale izdelovalce 
tovrstne opreme. Oba tipa, razpr
šilec z nizkonaklonsko šobo in 
TOP, v celoti nadomeščata uvoz.

Znanoje, da se obrtniki kaj hi
tro prilagodijo potrebam trga in 
je, kot je zatrdil Albin, najpo
membneje, da izdelek gre v pro
dajo. Še najmanj težav je, če veš, 
za koga delaš, in že prihodnje le
to bo izdelal prvi PIK injektor, 
to je stroj za razsoljevanje mesa. 
Proizvajalca za te naprave doslej 
še ni, predvsem zato, ker so po
trebe majhne, okoli petjih potre
buje mesno predelovalna.Jndu- 
strija v letu dni.

Začeti ni bilo lahko in sam je 
imel le to prednost, da je že imel

l i

Albin Kač

opravka z obrtniki, v M egi, tako 
da je vedel, kje je treba zagrabiti.
»Dobro sem poznal zakonske 
akte, kalkulacije, kajti ni dovolj 
samo, da znaš delati,« pravi. Kot 
združen obrtnik pa je lahko izko
ristil prednosti pri zagotavljanju 
kapitala, »Veliko. So mi pomaga
li, tudi z informacijami, ki jih 
drugače ne bi dobil. Poleg tega 
nas oz. naše izdelke obrtna za
druga predstavlja na sejmih.

Možnosti pa ima še v komercial
nih aktivnostih, to sta prodaja in 
marketing. V bodoče pa mislim, 
da bodo morali biti tudi nosilci 
določenih proizvodenj, doslej jo 
samo spremljajo,« je povedal to 
pot kot predsednik delavskega 
sveta, žalske Mege.

S prvimi koraki med male 
podjetnike je zadovoljen, čeprav 
trdi: »Obrt nj veselica. Veliko za  ̂
dev lahko narediš prej, lahko 
vplivaš na delo, skratka pravice 
in odgovornosti si odrejaš sam.«

Namakalnik AGROMAT •  Jože 
Goropevšek, kmet iz Savinjske 
doline, se je že odločil zanj.

Franc Čadej med delom

Predstavljamo vam samostojnega obrtnika

Franca Čadeja iz Griž
Od prvega avgusta letos je Franc Čadej iz Migojnic 53 samostojni 

obrtnik. Svojim strankam nudi servisiranje in montažo centralnih kur
jav, pripravljen pa je zamenjati tudi kakšno vodovodno pipo, če je po
trebno. Tisti, ki ga že poznajo, cenijo njegovo strokovnost in natančnost.

Sam pove, da je pri njegovem 
delu najbolj škodljiva naglica, ki 
lahko botruje marsikateri napa
ki. Napake pa sploh pri obrtni
kih drago stanejo. Tudi to je ena 
izmed izkušenj Franca Čadeja, 
ki se je s to dejavnostjo ukvarjal 
že kot zaposlen pri Sigmi in poz
neje pri obrtniku. Od zamisli, da 
bi postal samostojen obrtnik, do 
pridobitve obrtnega dovoljenja 
je bila pot relativno kratka. Mor
da to res pomeni, da ima žalska 
občina interes in posluh za obr
tnike, vendar se novopečeni obr
tnik še ni srečal s problemom 
davka. Prav tako ima dovolj de
la, saj ni veliko obrtnikov pripra
vljenih popravljati in krpati stare 
centralne napeljave. V teh eko
nomsko precej šibkih časih pa je 
strank, ki si ne morejo privoščiti 
nakupa novih-' naprav, Vse več.

Cenam pa, ki se spreminjajo sko
raj vsak; dan, se ne more izogniti 
niti Franc Čadej. Vsekakor zatr
juje, da so vsaj zaenkrat nižje od 
cen drugih podobnih, storitev. 
Pred novo kurilno sezono vam 
svetuje, da pravi čas pregledate 
svojo centralno kurjavo in more
bitne napake odpravite še pred 
najhujšim mrazom. Nekatere 
okvare se seveda pokažejo, šele 
med kurjenjem, nikar pa jih ne 
zanemarite, ker boste s tem samo 
povečali okvaro in stroške po
pravila.

Če boste torej potrebovali člo
veka, kakršen je Franc Čadej, 
pokličite telefonsko številko 
,713-884. Skoraj gotovo ga boste 
dobili doma po šesti uri zvečer, 
ker je njegovo delo terensko.

E. P.

V IMENEM BODO SUŠILI 
IN HRANILI ŽITA

V Imenem nastaja najpo
membnejši. ■ šmarski kmetijski 
center z agrotehničnimi urejeni
mi kmetijskimi površinami, pre
delovalnico grozdja, ki sojo prer 
dali namenu lani, novo prodajal
no s potrebščinami ter sušilnico 
za žita inf petimi silosi.

Gre za naložbe Hmezadove 
delovne organizacije Hram iz 
Šmarja, slednjo sušilnico s silosi, 
pa so predali namenu v prvi-po
lovici- septembra. Za izgradnjo 
sušilnice in silosov so se v Hra
mu odločili iz več razlogov, od
slej bo.mogoča rednejša oskrba 
rejcev prašičev in govedi z repro- 
materiali za njihovo proizvčd- 
njo, pospešili'bodo proizvodnjo

žitaric na tem območju in izbolj
šali pogoje odkupa pšenice, z na
črtovano obnovo bližnjega mlina 
pa bodo dosegli boljšo izrabo 
teh kmetijskih pridelkov. Moko 
bodo namreč prodajali kot pol
proizvod. Obnovo mlina in pa
kirnice načrtujejo v zimskih me
secih.

Zmogljivost silosov je dobrih 
dva tisoč ton, sušilnice pa 5 ton 
pšenice ha uro oziroma 3 tone 
koruze. Naložba je stala okoli 15 
milijard dinarjev. Največ denar
ja so zagotovili v Hramu (lastna' 
sredstva), manjkajoči, del pa so 
sredstva FNP-ja ter občinskih in 
republiških blagovnih rezerv.

Marjela Agrež



RECENZIJA

KAKOVOST JE  ZASTONJ
Pri Gospodarskem vestniku je 

izšla v prevodu Antona Kočnika 
strokovna gospodarska uspešni
ca tega desetletja. Napisal jo je 
eden od stebrov in poslovnih 
uspešnežev ameriške filozofije 
kakovosti Philip B. Crosby, ki je 
najprej uveljavil program za iz
boljšanje kakovosti v ameriški 
korporaciji ITT, nato pa še v 
korporacijah Digital Equipment, 
Chrysler, IBM, Johnson 4- John
son, At +  T in vrsti drugih. V 
svoji šoli za kakovost v Winter 
Parku Florida, je izšolal 35.000 
operativcev za področje kakovo
sti, takšno šolo ima še v Michiga
nu, a njegova predavanja je po
slušalo že nekaj tisoč strokovnja
kov.

Svojo knjigo je Crosby napisal 
»v živo«, na primeru podjetja, ki 
je zaradi slabe kakovosti zašlo v 
težave in postaja vse manj uspe
šno. S programiranimi aktivno
sti, ki jih je vodil direktor in pri 
katerih je sodeloval širok krog 
vodstvenih in strokovnih delav
cev z vseh področij dejavnosti, 
so zaustavili neugodne trende in 
postopoma dosegli zavidljivo de
lovno in poslovno uspešnost. V 
knjigi so plastično opisane teža
ve, ki so nastajale pri izvajanju 
programa za izboljšanje kakovo
sti in vloga posameznih vodstve
nih ljudi v tem procesu. Avtor 
vse to opisuje in popisuje izred
no sugestivno, tako da bralca 
prepriča in navduši za programi
rano izboljšanje kakovosti.

V knjigi je gradivo razdeljeno 
na tri dele. Prvi del, imenovan 
Razumevanje, obsega več kot po
lovico gradiva in vsebuje avtorje
vo filozofijo in koncepcijo iz
boljševanja kakovosti v delov
nem procesu, vlogo poslovod
stva pri izboljšanju kakovosti, or- 

' ganizacijski status kakovosti, ra
zreševanje problemov izboljševa

nja kakovosti in vodstveni stil iz
boljševanja kakovosti.

Drugi del knjige, imenovan Iz
vedba, obravnava program za iz
boljšanje kakovosti v podjetju 
HPA. Najprej je podrobno pisari 
historiat nastajanja celotnega 
projekta izboljševanja kakovosti 
v konkretnem podjetju in nato 
opisana vsebina programa, raz
deljena v štirinajst faz: uskladi
tev vodilnih delavcev, delovna 
skupina za izboljšanje kakovosti, 
merjenje kakovosti, spoznavanje 
pomena kakovosti, popravni 
ukrepi, planiranje programa »nič 
napak«, usposabljanje vodilnih 
delavcev, dan NN, določanje ci
ljev, ostranjevanje vzrokov za na
pake, priznanja (materialna ne
materialna stimulacija, sveti za- 
kakovost, ponovni vse še enkrat.

Tretji del obravnava in posre
duje učne pripomočke za izved
bo programa za izboljšanje kako
vosti v podjetju.

Knjiga je zanimivo in koristno 
branje za vse tiste, ki se poklicno 
ukvarjajo s problematiko izbolj
ševanja kakovosti v posameznih 
delovnih procesih, saj bodo spo
znali veliko metod, tehnik, mo
delov in prijemov za izboljševa
nje kakovosti in v marsičem do
bili tudi potrditev lastnih pri
znanj, razmišljanj in aktivnosti. 
Se bolj koristna in zanimiva pa 
bo knjiga za poslovodne, vodilne 
in strokovne delavce, ko so do
slej mislili ali še mislijo, da kako
vost proizvodov, dela in poslova
nja ni njihov problem. Spoznali 
bodo, da je izboljšanje kakovosti 
mogoče doseči le s skupnimi na
pori vseh dejavnikov. Čim več 
bo takšnih spoznanj v naši prak
si, tem bolj bo knjiga, ki je bila v 
ZDA razprodana že v milijon iz
vodih, tudi pri nas upravičila 
svoj namen in sloves.

Zdenka Jurančič

Posodabljajo opremo
Misel na gradnjo nove mešalnice so v tozdu Tovarna močnih kr

mil opustili, zato še toliko bolj posodabljajo opremo. Septembra so 
nabavili novo paletirko, z zmogljivostjo 15 ton briketov na uro in jo 
bodo priključili, kot predvidevajo, v naslednjih šestih mesecih. Vsa 
monterska dela bodo namreč opravili med normalnim proizvodnim 
procesom.

Letos pa so priključili tudi napravo za elektronsko vodenje proiz
vodnje, tako da z ustreznim programom natančno regulirajo sestavine 
krmil. V tem primeru skorajda ne more priti do napake, medtem ko je 
bilo pri ročnem doziranju za to več možnosti.

V poletnih mesecih so v Tovarni krmil pripravili nekoliko manj 
krmil, v jeseni pa so proizvodnjo povečali in septembra so pripravili 
2.700 ton krmil. Veliko dela so imeli tudi pri silosih, skladiščijo na
mreč tapioko in koruzo za rezerve ter sojo za ljubljansko Jato.

NOVA STROJNICA 
KMALJJ NARED

Denar za naložbe, je treba vlagati v dejavnosti, ki trenutno 
niso konjukturne, so prepričani V Celjskih mesninah. Zato so 
se odločili za posodabljanje hladilniške opreme, in med prvimi 
sta gradnja in oprema strojnice. Začetna dela so opravili spo
mladi, po petih mesecih pa je že dograjena, postavljajo pa že 
prvo opremo. To so kompresorji in kondenzatorji, manjkajo 
pa še inštalacije in oprema za elektronsko vodenje. Vse to bo 
nared najkasneje do konca marca prihodnjega leta, ko jo bodo 
priključili na hladilnico, kjer trenutno skladiščijo ton blaga. 
Pripravljajo pa se, da bodo v prihodnjih letih še povečali in 
posodobili hladilniške zmogljivosti.

Leta 1989 ni prineslo pričako
vane dobre letine hmelja, Po sla
bi letini 1988 so proizvajalci pri
čakovali več od letošnje, vendar 
pa šo vremenske razmere opravi
le svoje. Hladno vreme v maju in 
juniju je onemogočilo normalno 
rast hmelja in zato je letošnji pri
delek slab. Letošnja letina je celo 
ena najslabših v zadnjih desetih 
letih. Na dobrih 2500 ha hme
ljišč v Sloveniji je uspelo proiz
vajalcem pridelati (po 'zadnjih 
podatkih) le 3300 do 3400 ton 
hmelja, od tega na dobrih 1000 
ha golding, le-tega slabih 1000 
ton.

Kljub slabemu količinskemu 
pridelku sta prevzem in dodela
va hmelja v Hmezadu Eksport 
stekla po običajni ustaljeni poti. 
Trenutno je' prevzetih slabih 
1000 ton pridelka (slaba tretjina

celotnega pridelka), predelanega 
dobrih 400 ton in odpremljenega 
kupcem okrog 100 tön. Glede na 
kapacitete predelave bo do kon
ca letošnjega leta predelanih 
okrog 2000 ton in opdremljenega 
okrog 1500 ton.

Letošnja kvalitete je glede na 
vsebnost alfa kislin sicer nekoli
ko, boljša, kar pa za primesi in 
količine pokvarjenega hmelja ne 
bi mogli trditi. Kljub slabši letini 
in rezervam na sušilnicah je letos 
opaziti porast napak sušenja, 
navlaževanja in basanja. Ali pa 
za to krive tehnološke napake ali 
pa malomaren odnos do že tako 
pičlega1 pridelka, je seveda odpr
to vprašanje, ki bi ga veljalo'na
četi. Sicer pa ima po znani na
rodni vsak »štrik« dva konca.

A. N.



Zanesljiva znamenja spreminjanja
Čeprav običajno v Hmeljarju ne predstavljamo leposlovnih knjig, 

mogoče ni odveč, če opozorimo na knjigo, ki jo je letos izdala Mladin
ska knjiga: Paul Parin »Zanesljiva znamenja spreminjanja —f Leta v 
Sloveniji.« Že zato, ker v knjigi sin zadnjega lastnika Novega Kloštra 
med drugim opisuje življenje v Novem Kloštru pri Polzeli v Savinjski do
lini.

Paul Parin svetovno znani ne
vrolog se je rodil leta 1916. Izvi
ra iz izredno bogate judovske 
družine, ki se je v drugi polovici 
19. stoletja naselila v Trstu. Z de
lom premoženja so na začetku 
tega stoletja kupili Novi Klošter, 
kjer se je Paul Parin rodil in kjer 
je preživel otroštvo in deštvp. 
Nato je študiral medicino, leta 
1943. diplomiral in bil dve leti 
zdravnik prostovoljec v partizan
ski vojski. Od leta 1946 živi v Zu- 
richu.

V prvem poglavju omenjene

knjige opisuje prvi povojni obisk 
v Novem Kloštru, ki je pri vseh 
udeleženih izzval protislovne in 
zato begajoče čustvene odzive. 
Pisatelj opisuje, da je bil grad 
poln beguncev. Snidenje z doma
čini so bila na eni strani pos
premljena s prisrčnimi pozdravi, 
na drugi pa z begajočimi pogle
di, ki so spraševali: »Le kaj hoče 
mladi gospod v partizanski uni
formi? Nas hoče pregnati s pose
sti?« Nato opisuje obiske pri so
sedih, tudi pri okoliških grašča
kih, ki niso bili naklonjeni Hit

lerju, in marsikateri je pomagal 
partizanom. Zato se niso umikali 
pred njimi. ,

Marsikdo bo z zanimanjem 
prebral poglavje Štirje gospodje 
župniki. Spoznal bo življenje Lu
ke Hodnika, župnika iz Goto- 
velj; Janeza Zajca, ki je župno- 
val v revirjih; življenje župnika 
iz Šempetra; ki je strastno ljubil 
pravo, in polzelskega župnika dr. 
Ribarja, ki je bil po osvoboditvi 
računoVodja v zadrugi.

Opisano je življenja »Črno
gorca«, katerega oče je delal v 
Novem Kloštru, on pa v tovarni. 
Bil je med prvimi partizani in po 
osvoboditvi je - pomagal voditi 
posestvo. Priskrbel je semena, 
vole, da so polja lahko obdelali. 
Ko pa je nova oblast ugotovila, 
da se morajo polja obdelati s

stroji; je zaklal vola in priredil 
vaško veselico. Voli so bili po
trebni, saj ni bilo strojev, vendar, 
oblast je oblast, in tudi veselica 
je bila nekaj v tistih časih.

Mogoče bo kdo od starejših 
bralcev spoznal prvega oskrbni
ka Leskovška in se spomnil nje
govih muk, ker je moral kar na
prej izpolnjevati in reševati pi
sma in formularje, ki mu jih je 
pošiljala nova oblast, da spodbu
di kmetijstvo.

Knjige ne moremo odložiti, 
dokler je ne preberemo. Zato je 
prav, da predvsem Savinjčane 
opozorimo nanjo, da knjige ne 
bodo samevale v izložbi knjigar
ne, brez opozorila, da opisujejo 
dolino, da so v njej opisani do
mači kraji in ljudje.

Franci Ježovnik

Nedeljski obisk
i» w

farme Zepina
Nedelje šo zaspani in leni 

dnevi. Ljudje se skrivajo po 
hišah, če dežuje, in odhajajo 
v naravo, če je vreme lepo. 
Mesta za trenutek oživijo do
poldan, ko gredo ljudje k ne
deljski maši, nato pa zopet 
zamro. Res je, v nedeljo ži
vljenje zaspi. Ampak ne po
vsod. V poslovnih enotah 
Kmetijstva Žalec je tudi ob 
nedeljah živo in delovno. Ko
ruza in živina pač ne vesta,

Savo Gatarič

V

kdaj je nedelja in kdaj je de
lovni dan. Tako je bilo tudi 
ob mojem obisku na delovni 
enoti Zepina, ki spada k toz
du kmetijstva Petrovče.

»Trenutno je pri nas ne
kakšna »špica«, saj je silira
nje koruze na višku,« je takoj 
na1 začetku povedal Savo Ga
tarič, vodja poljedelstva na 
farmi. »Letos bomo pridelali 
le 3100 ton silaže, kar je 
manj, kot smo pričakovali.

Vzrok za slabšo letino je 
predvsem prevelika ’količina 
dežja. Letos je bilo moče 
znatno preveč.«

Delovna enota ima 160 ha 
obdelovalnih površin. Veči
noma so prekrite s koruzo za 
silažo, okoli 30 ha imajo trav
nikov. Seveda se tudi trava 
uporablja za pitanje živine. 
Kaj pa ostale kulture? »V ko
lobarju sejemo tudi pšenico. 
Letos je imamo 20 ha, vendar 
osfajata glavni usmeritvi ko
ruza in seveda živinoreja.« 
Na farmi je zaposlenih 17 lju
di, vendar dobijo v času, ko 
je največ dčla, pomoč iz dru
gih delovnih enot. Zato, ni 
čudno, da je bilo tisto nede
ljo na farmi vsaj 15 delavcev.

Vodja živinoreje farme Že- 
pina je Miran Golavšek. Živi
noreja je poleg koruze glavna 
usmeritev te delovne enote. 
Na leto tu vzredijo 900 bikov 
za zakol. Vsi niso v lasti 
Kmetijstva Žalec. Kar 740 bi
kov, ki so trenutno v hlevih, 
pripadajo Mesninam,. 140 jih 
ima Kmetijstvo. Mlade bikce 
dobijo iz farme Zalog, kjer 
imajo zanje posebne bokse. 
Da postane mlad bikec zrel 
za zakol potrebujejo v Žepini 
270 dni. Dnevni prirast je 
1 kg.

Na koncu biki tehtajo sko
raj tono in so na pogled že 
prave pošasti.

Zato ni čudno, da Žepina 
ne pozna nedelj. Ritem ji, ta
ko kot vsem farmam, nareku
je narava. In temu ritmu se 
ne smeš upreti.

Manica Janežič J

ANKETA:

Direktorju moč, delavcem

Tam, kjer se še niso, se bodo 
prav kmalu odločali o sprejemu 
novih statutov podjetij, ki pa so 
pravo nasprotje tistim, ki smo jih 
bili vajeni dolga letai Piko na i 
bodo za njihovo potrditev dali 
'seveda delavci, s tem pa bodo 
dali direktorjem novo vlogo, 
moč in odgovornosti. Na vpraša
nja, kaj menijo o novih statutih, 
vlogi direktorja in ali so delavski 
sveti sploh še potrebni, so anketi
rani odgovarjali takole:
. Ivan Pražnikar, vodja hmeljar- 

ne, Hmezad Export-import:
Statut je. v redu, vCndar je 

vprašanje, kako ga bo kdo spre
jel. Če se stvari dobro pripravijo, 
lahko uspe. Direktorji bi morali 
biti zelo nepristranski, pošteni, 
drugače se lahko vse skupaj izro
di. Pozitivna stvar je, da lahko 
delavci direktorja tudi odstavijo. 
Direktor pa naj bi bil odgovoren 
človek, ki se spozna na vodenje 
in bi moral slabe strani odpravi
ti.

Zdenka.Klinc, tehnik, Export- 
import:

O tem sem seznanjena, saj 
smo imeli o tem sestanek. Vsaka 
Stvar ima dve plati; zato je lahko 
nov statut po eni strani v redu, 
po drugi pa ne. Mislim, da je faz
nih zakonov že tako preveč. Di
rektor bo imel po novem res veli
ko nalogo.

Fanika Špeh, kontistka, Gol
ding:

Zakon je že v redu, samo če bo 
direktor pravi človek, dovolj od
govoren. Za njegov neuspeh pa 
ne bo tožnika, ne bo človeka, ki 
bi zahteval rezultate. Da bi to 
-uspelo- delavskemu.svetu, pa ne 
verjamem.

Fanika Grobelnik, kadrovski 
posli, Golding:

Krivice se bodo vedno dogaja
le, vendar je veliko odvisno od 
karakterja direktorja. Treba je iz
brati pravega človeka. Zanima 
me, če je kje zakon, da morajo 
direktorji prihajati na zbore' de
lavcev. Tudi to bi bilo potrebno. 
Mislim, da se direktorja za nje- 

,gov neuspeh ne bo dalo zlahka 
odstaviti.

Slavica Remih, kontrolor vlage 
hmelja, El:

Delavec bo ostal delavec, naj 
se zakoni obračajo kakorkoli. 
Mislim, da se bo. nov zakon ute
kel v'stare tirnice. Jaz se direk
torjeve nove moči nič ne bojim, 
ne vem, zakaj bi direktor kar ta
ko odpustil dobrega delavca.

Lea Kveder

s s s a  B a n a  n

Stroj za
razkuževanje
zemlje

Za razkuževanje zemlje so v 
Vrtnarstvu Celje poizkusno na
bavili sterilizator, S katerim lah
ko poparijo okoli 300 litrov zem
lje. Le-ta je primeren za razkuže
vanje zemlje, ki jo potrebujejo za 
manjša presajanja oziroma ra
zmnoževanje; in Za zemljo, ki jo 
pripravljajo za prodajo in tisto v 
rastlinjakih ražkuzujejo z veli
kim parilnikom, s katerim en
kratno pripravijo okoli 3,5 kubi
čna metra zemlje. Tako odstrani
jo bolezni, škodljivce in plevel, 
ki so jih še pred leti uničevali ke
mično.
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Bariča in Ivan Sokač iz Križevcev sta med obiralci jabolk, ki si iš
čejo dodatni kos kruha že več kot poldrugo desetletje. Še bolj zanimiva 
pa sta zaradi svoje urnosti, saj sta letos v »najboljših« dneh obrala nad 
460 zabojev jabolk oziroma 230 posamezno. Kot sta povedala, je zaslu
žek pri takšni količini še kar dober, namenila pa ga bosta za kmetijo. 
Le-ta je srednje velika in imajo in redijo vsakega nekaj.

Delo za vrečo krompirja
Ni nam treba gojiti iluzij, da smo ukinili izkoriščanje delavcev. Po junijskih 

podatkih je naš povprečni delavec zaslužil 0,8 dolarja na uro, kar je res želo malo. 
Njegov švicarski kolega je zaslužil na uro 30 dolarjev, Zahodni Nemec 28, Avstri
jec 22, Francoz 15 dolarjev. V ZDA pa je tedenska socialna pomoč večja kot mese
čna plača jugoslovanskega delavca.

V Švici so pred kratkim razglasili pravi ekonomski preplah, ker je letna inf
lacija dosegla 2,3 odstotka. Od 125 raziskanih držav je bila Jugoslavija leta 1980 
po osebni porabi na 102. mestu. Dr. Dragoje Žarkovič, znan novosadski ekono
mist, pa je nekoč dejal: »Ni nam treba gojiti iluzij, da smo odpravili izkorišča
nje, .kajti naši delavci so resnično izkoriščani, vendar pa se pred tem branijo z 
nedelom.«

Prav tako je današnja kupna moč jugoslovanskih delavcev enaka kupni 
moči ob koncu šestdesetih let. V razvitih državah stroški za prehrano znašajo 15 
do 20 odstotkov dohodkov. Kako pa pri nas? Konec petdesetih let je delež pre
hrane v dohodku znašal 50 odstotkov, v šestdesetih 45, v začetku sedemdesetih 
let 40 odstotkov, v zadnjih letih pa ta odstotek brezglavo narašča. Zagrebški ra
ziskovalci lahko postrežejo z naslednjimi podatki:

— 30 odstotkov gospodinjstev varčuje pri hrani (količinsko in kakovo
stno),

— več kot polovica gospodinjstev ocenjuje, da je vsota, ki jo porabijo za. 
hrano, nezadostna in bi morala biti za približno 75 odstotkov višja,

— v okoli 65 odstotkov gospodinjstev bi nekatera živila kupovali pogoste
je, če bi jim dohodek to dovoljeval.

Ob vsem tem povprečju Jugoslovan v rednem delovnem razmerju zagota
vlja samo 60 odstotkov eksistenčnega minimuma. Ostanek dobi iz šive in črne 
ekonomije. Delovni čas, ki zagotavlja zgolj enostavno reprodukcijo, traja do 15 
ur dnevno.

Zato ni nič Čudnega, da je Jugoslavija prva v .Evropi po številu novoobole- 
lih s tuberkulozo in prva po smrtnosti za TBC v Evropi. Pa še malo značilne sta
tistike: leta 1980 je bila življenjska doba zimskega plašča v jugoslovanski druži
ni tri do štiri leta, danes pa je že pet do šest let. Povprečna starost avtomobilov, 
s katerimi se vozimo, je več kot deset let. Povprečna starost gospodinjskih apa
ratov pa je 6 do 11 let.

In medtem ko s starim avtomobilom, oguljenim zimskim plaščem ali dotra
janim gospodinjskim aparatom še nekako gre, pa brez zdravil nikakor ne more
mo. Proizvajalci zdravil za jesen napovedujejo veliko pomanjkanje farmacevt
skih proizvodov. Nekaterih zdravil kronično primanjkuje že precej čžisa.

In tako zdr^v ali bolehen Jugoslovan ves mesec dela za nekaj sto; kilogra
mov krompirja (300 do 400 kg), 20 do 40 kg junetine ali 10 do 15 kg bifteka. Je 
še potem sploh kaj čudnega, da nekateri čisto resno predlagajo oživitev t. i. 
ljudskih kuhinj. ' V .  L.

Najhitrejša obiralca

Do 460 zabojev jabolk na dan

NAŠI ZNANSTVENIKI

Tako trdi magister Franc Jesenko, znanstvenik, ki ima največ za
slug za selekcijo Jata. Doslej je ta Hmezadova članica edina v Jugosla
viji, ki ima v perutninarski proizvodnji doma odbran hibrid. Za to znan
stveno delo pa je premalo posluha in le priseganje na lastno pamet, obe
nem pa odvisnost od tujih znanstvenih dosežkov, nam ne bosta pripomo
gla k- vključevanju v razviti svet.

Perutninarska selekcija je trd 
oreh, Franc Jesenko se z njo spo
pada domala skoraj vso delovno 
dobo, bila pa je tudi zame, saj o 
tem področju znanosti, priznam, 
vem toliko kot nič, in me je v za
četku najinega pogovora vse sku-' 
paj spominjalo na situacijo, ko 
učenec še napenja možgane za 
A, učitelj pa mu že razlaga na
daljnjo abecedo. In tako je bila 
nehote na preizkusu tudi Jesen
kova potrpežljivost, le-te, vztraj
nosti in garaškega dela mu pri 
raziskovalnem delu pravzaprav 
nikoli ni manjkalo. Že zato, da bi 
dokazal, da smo tudi pri nas spo
sobni narediti še kaj več kot ku
povati tuje znanje.

S križanjem in selekcijo se je 
Jesenko ubadal že kot asistent na 
Biotehniški fakulteti v Ljubljani, 
kjer so bili prvi poskusi vzgojiti 
domačega križanca, ki bo dajal 
dovolj meša. Dela zaradi finan
čnih težav niso nadaljevali, 
Franc Jesenko pa je prevzel se
lekcijo v Jati leta 1977. Pet let 
kasneje so v Jati vključili v redno 
rejo prve jate staršev lastne se
lekcije.

Razvoj opisuje takole:, »Raz
voj perutninarstva pri nas je bil 
postopen: od pitanja piščancev 
kombiniranih pasem smo konec 
petdesetih let prešli na pitanje 
hibridov. Po mišljenju tujih firm, 
ki se ukvarjajo s selekcijo peru
tnine, naj bi bila reja starih star
šev najvišja oblika za manj razvi
te dežele. To svoje prepričanje 
utemeljujejo s številnimi znanimi 
»dokazi« in trditvami. Gotovo je 
edini namen tega: preprečiti do
mačo konkurenco, ki b i . lahko 
motila prodajo iz tujih selekcij. 
Znano je, da razpolagajo tudi re
lativno majhne selekcijske hiše v 
tujini z dobrim materialom. Ra-

Franc Jesenko

zlike v njihovi kakovosti niso ta
ko velike, da bi predstavljale 
enega glavnih dejavnikov pri os
vajanju tržišča. Pri tem gre prej 
za finančno in komercialno spo
sobnost nekega proizvajalca, da 
osvoji in obdrži tržišče. To spo
sobnost dokazujejo tudi pri 
nas.«

Ta dejavnost je v Jati logično 
nadaljevanje razvoja podjetja, ki 
v tej specializaciji vidi svojo pri
hodnost. Težave pri zagotavlja
nju deviz za uvoz plemenskih ži
vali so ta razvoj še pospešile.

BROJLER JATA JE ŠTIRI-
LINIJSKI KRIŽANEC

Katerega porekla so živali, ki 
so jih v selekcijski službi Jate 
vzeli za odbiro čistih linij, Franc 
Jesenko ne pove. »To je skriv
nost, ki jo najskrbneje varujejo 
vse hiše, ki delajo na tem. Prav 
gotovo je, da Selekcije nihče ne 
začenja z divjo kuro,« razlaga.

Brojler Jata je štirilinijski kri
žanec in združuje lastnosti vseh 
štirih linij — lepa rast, polna 
oblika, visoka sposobnost repro
dukcije. Do teh rezultatov so pri
šli S trdim delom, goro poda
tkov . . . ,  ki so potrebni za tovr
stno odločanje.

»Najlaže bi bilo recimo vzgoji
ti hibrida, od katerega bi zahte
vali samo veliko težo. Dednostni 
delež je namreč pri tem znatno 
višji kot pri nesnosti.«

Ves postopek se začne, kot 
smo že omenili, pri čistih linijah, 
kjer odbirajo živali z najboljšimi 
lastnostmi. Dobra je le tišta, pri 
kateri šest generacij držijo v čisti 
krvi in cena od zahtevanih last
nosti se praviloma v tem času 
potrdi. Čisto linijo je možno v



Japonci so mojstri
Seksiranje — določanje spola dan starega piščanca je le eno 

od opravil pri delu selekcijske službe. Tega za razliko ne počno 
domači strokovnjaki, temveč Japonci, ki so za to delo posebej iz- 
vežbani in slovijo po vsem svetu. Na uro določijo okoli 1100 spo
lov, kar je približno tri na sekundo. Seveda se pri tem pojavljajo 
tudi napake in tovrstno seksiranje je uporabno predvsem na dru
gi stopnji križanja, pri starih starših, pri ostrejših kriterijih so 
uporabnejše druge metode, predvsem sondiranje.

enem letu dvakrat razmnožiti in 
tako dobiti dve generaciji s ča
sovnim zamikom osmih mese
cev.«

Za to delo imajo Jatini selek- 
cionarji več testnih postaj in 
farm, v ta namen pa je bila zgra
jena tudi valilnica v Študi pri 
Domžalah. Živali gojijo v glav
nem v talni reji, kar jih delno 
omejuje pri določenih testira
njih. Glavna ovira pri tem je pro
stor, ki ga potrebujejo. Z uvedbo 
baterijske reje in umetnega ose
menjevanja bi večina ovir od
padla.

Vse zahteve odbire in križanja 
se ponovijo na drugi stopnji, pri 
starih starših. Pri tem šo kriteriji 
Veliko bolj mili in uporabljajo 
komercialne linije. Do križanca 
pa pridejo , še z odbiro staršev. 
Zapleteno,'ni kaj,, pri tem je v 
igri kup kombinacij, ki pa v se
lekcijskem delu nikoli niso kon
čane. Napredek selekcije je spr
va izredno hiter, kasneje pa po
časnejši in to sili selekcijski tim k 
še bolj zagnanemu delu.

Franc Jesenko je v tem sklopu 
raziskoval tudi vpliv prehrane na 
prirast lastne selekcije. Takole 
pravi: »Pri piščancih selekcije 
Jata je gostota hranilnih vredno
sti krme značilno vplivala na pi- 
tovne rezultate. Z znižanjem go
stote hranilnih vrednosti so pa
dali prirasti, ni pa vplivala ha 
končne rezultate. Z znižanjem 
gostote hranilnih vrednosti je pa
dala tudi cena krmnih mešanic 
in tako je bila enota prirasta naj
cenejša pri tovrstni krmi.«

KDOR ^ODCENJliJE 
SVOJE SPOSOBNOSTI,,
NIMA BODOČNOSTI

Selekcija Jata je v vzreji že šest 
let in napredek je pri
meren in stalen. Toda v tej deže
lici j e 1 še vedno veliko tistih, ki 
jih je strah lastnih dosežkov, do
mače pameti, na drugi strani pa 
jo blagohotno malikujejo. Tudi v 
domači hiši, Hmezadu, je bilo že 
precej pikrih. »Imam na razpola
go dobre podatke, doslej so me 
poklicali samo takrat, kadar tak
šni niso bili. Meni je razumljivo, 
da moramo biti do tega dela kri
tični. Toda s podcenjevanjem 
lastnih sposobnosti še nihče ni 
daleč prišel in premalo se zave
damo, da lasten plemenski po
tencial pomeni veliko prednost. 
In dodaja: »Čvekamo o vključe

vanju v razvito Evropo; toda ne
kateri si to očitno predstavljajo z 
volovsko vprego.« Da bi se pre
pričali o pravi poti, šo testirali 
različne provinience in razlike so 
skorajda zanemarljive, še zlasti, 
če primerjajo rezultate čele veri
ge. Toda kaj pomaga vzgojiti piš
čanca, domači trg pa jim je za
pahnil vrata. Kot kaže, bodo mo-' 
rali po priznanje za lastno selek

cijo v tujino in letošnji sejem v 
Hanovru jim je na tem področju 
nalil opfimtžma: Kot kaže, bodo 
ž njihovim plemenskim materia
lom gojili piščance v dveh drugih 
državah!-

Toda Francu Jesenku še vedno 
ni jasno, Zakaj se doma vsa de
javnost ne organizira tako, da bi 
imeli koristi prav vsi.

Marjana Natek

SELEKCIJSKI NAPREDEK BROJLERJEV JATA 
poprečni rezultati v kooperacijski proizvodnji v letih od 1984-31989

Število.
piščancev

Starost na Dosežena Ponderiran . . Selekcijšk napredek
Leto dan klanja 

(dni)
teža 
(kg) •

prirast pri 
starosti 
45 dni

1 letni a
I I Ä l l

kumulat.
m

.1 9 8 4  ■ 6.052.000 49,2 1 1,784 1.553 100. S to o  i
1985 5.716.000 ■ ' 47,0 ■ 1,780 1.670 ■ -7 ,5  ' . A + '7 ,5  '
1986 6.305.000 45,7 1,763 .1.725 + 3,3 + •11,1 '
1987 6.699.000 46,8 ■ 1,862' 1.763 + 2,2, . +13.5 1
1988 6.344.000 48,4 2,022 1.835 + 4,1 +1.7,6 ■
1989 

I—Vlil.
4.288.000' 47,0 2,028. 1.910 1 +4, t e C,ii®i;,7 ;

Ponderirane teže so pri posamezni starosti preračunane na osnovi + -0,55 g prirasta na dan.

M i l a n
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Preparator živali ponovno oživi
Gozd in živali ga že od nekdaj 

privlačijo. Lov na lisico pozimi v 
mesečini je zanj največji užitek. 
Ukvarja se tudi s kinologijo in je 
kinološki sodnik za določene lov
ske pasme psov. Preparatarstvo 
pa je njegova specialiteta. To je 
Milan .Udovč, star Hmezadovec, 
ki je trenutno skladiščnik na Lož- 
niškem obratu Minerve.

Rastel je  kot brakir-gonjač. Že 
od mladih nog je spremljal očeta 
na lovu in si pridobival izkušnje. 
Z osmimi leti je že sodeloval v 
Lovski družini Grmada v Celju.
Oče g a je  večkrat vzet s sabo v 
Kaplo pri Taboru k Francu Ku
mru, preparatorju živali. Moj
strovo delo je Milana pritegnilo 
in želel ga je pobliže spoznati.
Toda mojster je bil neomaja'n. 
»Najprej končaj šolo, potem bo
va pa' videla,«. Vendar so bile 
zvezde naklonjene njegovim že
ljam. Ker ni »uspel«1 pri Kumru, 
se je srečal v Celju z Rafkom Po
točnikom, ki se je preparatorstva 
izučil na preparatorski šoli v Lju
bljani. Usoda'je hotela, da sta se

spoznala in takrat se je pričelo 
zares

Rafku je najprej pomagal odi
rati živali in delati trupe. Počasi 
je: spoznaval skrivnosti poklica in 
končno je prišel tudi prvi golob, ki 
ga je še prepariral pod moj
strovim nadzorom. Delo ga je 
vedno bolj privlačilo in spoznal 
je, da mu je  preparatorstvo pisa
no tako rekoč na kožo.

Danes sicer pravi, da je goloba 
in fazana najenostavneje »napra
viti«, medtem ko mu je »oživlja
nje« opice delalo največ pregla
vic. Pri tem delu namreč ni do
volj, da mrtvo žival le nagačiš, 
potrebno jo je na nek način tudi 
oživeti, ji dati gibčnost, voljnost. 
Za takšno delo pa so potrebni 
dober spomin, sposobnost obli
kovanja, spretne roke in pred
vsem ljubezen do dela. Samo de
lo pa poteka približno takole: Ži
val se najprej raztelesi na prsnem 
delu. Koža so odre, vendar pa 
mora v odrti koži ostati okostje 
nog. Kožo je potrebni nato raz
mastiti. Postopek razmaščevanja 
poteka s pomočjo vode in centri
fugiranja. Po tem postopku gre

koža v strojenje. Po določenem 
.času se koža vzame iz strojila in 
oblikuje v željeno obliko. Med 
časom obdelave kože se skuha 
tudi lobanja. Telo se oblikuje s 
pomočjo lesne volne, nato pa se 
pričvrsti, lobanja, ki se je obdela
la z ilovico. Noge živali pa se po
vežejo z žico in oblikujejo v. pr
votno naravno obliko, Namesto, 
mišičja se doda vata in nato se 
vse skupaj čim lepše zašije. Ob
vezno se pa pri celotnem postop
ku uporabljajo določene kemika
lije.

Preparatarstvo pa Milanu ni 
edini konjiček. Lovski izpit je 
opravil leta 1963 in je bil štiriin
dvajset let član Lovske družine 
Grmada. Celje. Zadnja štiri leta 
pa je član Lovske družine Gozd
nik Griže, ki irha lovna področja 
v Gozdniku, Bukovici, Kotečni- 
ku, Homu in delu Mrzlice. Milan 
pravi, da ima vsak lovec posebne 
lovne želje po določeni vrsti lo
va, Lahko namreč izbira med lo
vom na visoko divjad (srnjad, 
muflon, divji prašič in podobno)

Milan Udovč
ali pa lovom na pernato divjad 
(raca, šoja, vrana, sraka, kragulj)., 
Po tradiciji so najbolj zanimivi 
skupinski lovi. Njegovo načelo 
pa je:. »Lovi se ne. le zato. da se 
lovi, ampak da se goji.«

LEA KVEDER



BLAGOVNICA

Žftlec, Ilirska B istrica

nudi v mesecu OKTOBRU 
aslednje ugodnosti

I U G O D N E C E N E

I POTROŠNIŠKI K R ED ITI

POPUSTI 
1015-40%

P R E S E N E Č EN JE 
ob nakupu nad 20 000 OOOdt

ZA VELIKO VRST IZDELKOV: .

1. -  KMETIJSKE MEHANIZACIJE:
SIP Šempeter 
Gorenje Muta 
Hram Stara Pazova 
Tomos Koper

2. -  ELEKTROINSTALACIJSKIH MATERIA
LOV IN GOSPODINJSKIH APARATOV 
bela tehnika, akustika in drobni gospodinjski 
aparati
elektromotorji
instalacijski materiali in kabli 
agregati
telefonski aparati

3. — VODOINSTALACIJSKI MATERIALI 
toplotne črpalke 
radiatorji in peči 
armature

4. — VINOGRADNIŠKA OPREMA
— PVC kadi

— sodi s pokrovi
— škafi, brente, lakovnice

5. — GRADBENI MATERIALI
6. -  BARVE, LAKI, TAPETE
7. — ORODJA IN STROJI
8. — AVTOMATERIAL
9. — VIJAKI, OKOVJA

Alojz Havser

»Poslovnost naj bi bila 
poštenost, ne pa špekuliranje«
LOJZE HAUSER O MARSIČEM, TUDI O KMETIJSKI ZADRU
GI »DRAVA« RADLJE

Lojze Hauser je direktor KZ »Drava« Radlje. Beseda mu gladko 
teče, čeprav tema najinega pogovora ni ravno prijetna. V glavnem sami 
problemi, kamor se človek obrne. Kako ne izgubiti volje do dela? Tudi o 
tem, ali bo še vztrajal, razmišlja Lojze Hauser. Vendar se ne končajo 
vse njegove misli tako črnogledo. Nekaj vam jih predstavljamo v tem se
stavku.

KMETIJSTVO, KDO BO TEBE 
LJUBIL?

»Odnos do kmetijstva je v Slo
veniji in Jugoslaviji kriminalen.
Pri količniku obračanja zalog in 
proizvodnih stroškov 0,25 na le
to, obresti pa R T 10 do R +  25 
oziroma skupne letne mere 130 
lahko preživi samo tista proiz
vodnja, ki je na zelo majhnem 
stroškovnem elementu. Mi ima
mo težave kar po vrsti. V tozdu 
Kmetijstvo imamo izgube z 'vr
tom, kompostarno, kravami in 
vsi ti stroški se bodo'zvalili na 
hmelj, piščance in poljedelsko 
proizvodnjo. Toda če. se ne bo 
zmanjšal stroškovnik, bo 
»zmanjkalo zraka« tudi tem de
javnostim. Zato ni rešitev prena
šati stroške ali zaposlenost iz ene 
proizvodnje v drugo. Rešitev je v 
zmanjšanju stroškov. O tem bi 
morali predvsem razmišljati. Tu 
pa je veliko »ne-hotenja«, ker bi 
vsi radi imeli še naprej enak po
ložaj, vsi bi hoteli delati enako, 
stroški pa rastejo tudi brez nas, z 
inflacijo. Če ne bomo znižali

---------------------------------------------------------------c -  ¿,

lastnih stroškov, se tudi inflacija 
ne bo znižala. Izvorov inflacije je 
veliko, ne samo v tem, da država’ 
hoče in hoče. Tudi mi nočemo in 
hočemo.«
TRŽNO GOSPODARSTVO 
PRI NAS

»Tržno gospodarstvo je to, da 
kupec plača to, kar je dobil in če
sar hoče plačati. Mi bomo tudi v 
teh razmerah še vedno prodajali 
in hočemo prodajati. Hmelj, na 
primer, prodajamo na domačem 
in tujem trgu. Cena za izvoz je 
znana — 7,5 DM in nihče ni o 
tem razpravljal, ker tako določa 
mednarodni trg hmelja. Smo se 
pa proizvajalci veliko pogovarja
li o tem, kakšna bo cena na do
mačem trgu. Kalkulacija za I. 
septembra je 23.1 tisoč din za 
1300 kilogramov hmelja po hek
tarju. Skladno z inflacijo je ta ce
na konec. septembra znašala 282 
tisoč dinarjev. Te cene pa niti 
približno ne misli plačati naša 
pivovarniška industrija. Hme
ljarji trdimo, da je naša kalkula
cija realna v stroškovnem delu,



Prvi hmeljarski 
likof

Po starem hmeljarskem običaju je sledila predaja starešinstva, med sta
rim, Martinom Krajncem in Franjem Markačem . . .

Prvi hmeljarski likof v 
Radljah ob Dravi je bi] 
paša za oči. Pripravila pa 
so jo občinska turistična 
društva tamkajšnje obči
ne, v prvi polovici septem
bra, glavno besedo pri 
tem je imelo Vuhredsko 
turistično društvo. Hmelj 
v radeljski občini pridelu
je le Kmetijska zadruga 
Drava, in sicer na pribli
žno 110 hektarjih, kme
tov, ki bi se s to dejavnost
jo ukvarjali, ni. Toda turi
stični delavci so se potru
dili in pripravili povorko 
z devetimi vozovi, s konj
skimi vpregami seveda.. 
Hmeljarskega starešino in 
princeso so za prvo pred-

da vračunani stroški niso večji 
od dejanskih. Letos je bil pride
lek hmelja zaradi vremenskih po
gojev manjši od pričakovanega, 
tudi ponudba na trgu je bila 
manjša. Tu nekje bi morali dose
či dogovor o ceni. Namesto tega 
bodo ceno hmelja določili pivo
varji.

Glede privatnega sektorja,'; 
prav tako vemo, kako je. Nič se 
ne izplača več, vse je neekonom
sko, ampak, kmet mora preživeti. 
Nekaj mora delati, s takšno ce
no, po kateri je njegovo delo 
manj plačano, če si je že materi
alne stroške .uspel pokriti. Zem
lje ne moreš zviti kot preprogo in 
jo odnesti na drug prostor, v 
drug čas. Tisti, ki imajo danes 
gozd, imajo določeno rezervo, v 
katero lahko'posežejo. Toda ved
no so bile te rezerve namenjene 
za investicije ali odpravo posle
dic elementarnih nesreč. Sedaj 
so potrebne za normalen eko
nomski odnos. Kdor gozda nima 
in se ukvarja s kmetijstvom v 
manjšem obsegu, mu ne preosta
ne drugega, kot da se zaposli v 
tovarni. Kdor je uspel proizvod
njo povečati irt koncentrirati, mu 
gre bolje.«

NOVI ZAKONIgJ BOLJŠI ČA
SI?

»Država je imela v kmetijstvu 
vedno določeno vlogo. Državo 
moramo ljubiti ali pa sovražiti. 
To sta možnosti. Zaenkrat smo 
rekli, da imamo državo radi, ne 
pa tudi njenega sistema. Država 
je s tem sistemom velik fiksni 
strošek in bi se morala poceniti, 
na všeh ravneh, do krajevnih 
skupnosti. Ko bodo fiksni stroški

stavitev kar določili in 
čast je pripadla Martinu 
Krajncu in Metki Erjavec.
Starešinstvo pa je Martin 
predal mlajšemu Franju 
Markaču, ki si mora do 
naslednje prireditve izbra
ti svojo hmeljarsko prin
ceso. Novi starešina si je 
za ples izbral kar eno iz
med mažuretklB- Andrejo 
Pečolar, če bo to njegova 
izbranka na drugem hme
ljarskem likofu, pa še1 ni 
potrdil. Toliko o priredi
tvi, ki so jo denarno pod
prli Hmezad, Pivovarna 
Laško in Union Ljublja
na.

m.

padli na 20 do 25 procentov v 
strukturi. Cen, potem bo to zno
sno tudi za svetovni ekonomski 
sistem. Samo spreminjanje zako
nov pomeni samo še .en nov za
kon. V teh zadevah smo sploh re
korderji. Toda ekonomija ne pre
nese birokratskih ovir. Najbolj 
neposreden odnos .je kupec— 
prodajalec. Kakor hitro se v ta 
odnos karkoli vmeša, to . ni več 
normalen odnos. To naj bi bila 
osnova vsakega novega zakona.

Naj omenim primer zadružne 
lastnine. Kaj je njena vsebina? V 
tujimi so ta problem enostavno 
rešili. Tisti, ki je vplačal delež v 
določeni vsoti, ima pravico sode
lovati v, vodenju in izvedbi skup
ne strategije zadruge. Kdor ni nb 
česar vložil, je kupec. Pride, pla
ča in vzame, nima pa pravice 
Vplivati na zadrugo! V rtaših za
drugah pa danes ne Vemo, kak
šen je delež posameznikov. Zgo
dovina je »pozabila«, kaj je kdo 
prispeval. Vemo pa, kaj je zadru
žna lastnina, to so hiše, hlevi,. . .  
Kdo je vanje vlagal? V nekaterih 
primerih tudi delavec. Če bo po 
novem zakonu dovoljeno, da bo 
na primer pet kmetov lahko usta
novilo svojo zadrugo, potem je 
osnovno vprašanje, kaj bo teh 
pet kmetov počelo. In kaj bo z 
vsem tem, kar že irrtamo? Danes 
ni več nobene zakonske ovire, da 
kmet ne bi mogel vložiti Svojega 
deleža v določen projekt in po
tem tega svojega deleža primer
no obrestovati, če je bila proiz
vodnja rentabilna. Kdo lahko v 
naši državi napove, kaj bo eko
nomsko!; jutri,: je pa že drugo 
vprašanje. Sploh pa, kaj, bo! eko
nomsko v kmetijstvu.«

PERSPEKTIVA »DRAVE« V 
SOZDU HMEZAD 
/  »S sozdom smo imeli in ima

mo dobre odnose. Če • je bilo 
kdaj,kaj narobe, so bili za to kri
vi ljudje, ne pa sama oblika zdru
ževanja. Naš'tozd Kmetijstvo se 
je  ;.v sozd vključil letaSl;96:9, za
druga pa deset let pozneje; V 
dvajsetih letih se tudi osebno ze
lo dobro poznamo med seboj. 
Gre ža pravico in možnost dogo
varjanja o vseh stvareh, tudi Za 
možnost vpliva, pri čemer smo 
teritorialno bolj oddaljene člani
ce sozda objektivno v malo dru
gačnem položaju. Glede na obje
ktivne okoliščine se moramo to
rej odločiti, ali v sozdu ostanemo 
ali ne. Če bi se sozd'razbil, bi bi
la to nedvomno velika škoda; 
verjetno bi se šele potem jasno 
videlo, kakšni so bili motivi 
združevanja. Perspektiva je zaen
krat še zelo nejasna. Ena od po
nujenih rešitev je bila organizaci
ja Hmezada kot sestavljenega 
podjetja. V tem primeru gre za 
veliko stopnjo koncentracije, ob
vladovanje takšnega kompleksa 
bi bilo izredno zahtevno in vpra
šanje je, če bi bila to najboljša 
rešitev; Zato bi-morali preveriti 
še druge oblike združevanja in. 
ena od teh je združeno podjetje. 
Gre za širši način koordinacije, 
ne gre za odvzemanje pooblastil 
in odgovornosti. Treba1 bi. si bilo 
natančno razdeliti pooblastila in 
odgovornosti, s tem pa tudi eko^ 
nomski učinek. Treba bi se bilo 
poglobljeno irt z veliko mero od
govornosti pogovarjati.«

K." Rozman

Velika izbira 
v drevesnici

V ' drevesnici Vrtnar
stva Celje vsako leto 
Vzgojijo okoli 240.000 
okrasnih rastlin,; ¿Tovr
stno proizvodnjo vodi 
Nada Vreže, ki je o tej 
dejavnosti povedala na- ;■ 
slednje:

»Pri" nas vzgajamo 
predvšem listnato okra
sno drevje, in sicer na 
nekaj več kot osmih hek
tarjih površin. Sezonsko 
prodajamo večje iglavce, 
listnato drevje in grmov
nice, imamo pa tudi veli
ko izbiro »kontejnerske
ga« blaga, to so okrasne 
rastline predvsem gr
movnice, ki jih gojimo v 
vrečkah. Teh je okoli sto 
tisoč in prednost tovr
stne vzgoje je v tem, da 
jih ob prodaji ni treba 
izkopavati.

V , jesenskih mesecih 
bomo imeli največ dela s 
prodajo sadnega drevja 
in vrtnic. Možnosti za 
razvoj drevesničarske 
dejavnosti so dovolj ve
like, saj ljudje čedalje 
bolj skrbijo za urejenost 

\^okolice. j



Cas je za nakup 
in sajenje sadnega drevja

Matej Čulk

Za sodobne goste jablanove na
sade je primerna samo zdrava, pr
vorazredna sadika. Najboljša je 
enoletna, s čim več predčasnimi 
poganjki. Od sort, ki se v dreves
nici ne obraščajo, pa je primerno 
saditi drugoletne sadike. Obraš- 
čene sadike prej zarodijo, prej se 
uravnovesita rast in rodnost in 
manj je težav s kasnejšo vzgojo.

Za uspešno pridelovanje je 
odločilnega pomena kakovost 
sadik. Ne zanašajmo se samo na 
zunanji videz sadike, pomembne 
so tudi notranje lastnosti. To po

meni, da je bila vzgojena iz od
branega izhodiščnega materiala 
(podloga, cepič). Poreklo sadike 
opredeljuje spričevalo, ki ga mo
ra imeti vsaka sadika, še bolj pa 
renome drevesnice. Zato nikoli 
ne kupujte sadik neznanega po
rekla in slabše kakovosti. Ce je le 
mogoče, se odločamo za domače 
drevesnice (Hmezad-Sadjarstvo 
Mirosan), ker so sadike prilago
jene našim razmeram. Pomemb
na je višina cepljenega mesta na 
sadiki.

Cepljeno mesto mora biti vsaj 
10 centimetrov nad koreninskim 
vratom. Višje cepljeno mesto 
preprečuje osamosvojitev dreve
sa in omogoča stabilnejše sajenje 
oziroma boljše zasidranje sadik v 
tla. Če je cepljeno mesto blizu 
tal, lahko poženejo korenine iz 
žlahtnega dela sadike, drevo se 
osamosvoji, vpliva podlage ni 
več in drevo raste bujno, kot bi 
bilo cepljeno na semenjaku. Viši
na cepljenja vpliva tudi na buj- 
nost in rodnost dreves. Čim više

je sorta cepljena, tem manj rod
no bo drevo.

Pravilno sajenje sadnega drev
ja je zelo pomembno, zato ne bi 
bilo napak, če se držimo nekater 
rih pravil:

Zemljo pravočasno in globoko 
zorjemo, sadilne jame uredimo z 
lopato ali motiko, kar je bolje 
kot s traktorskim svedrom.

Jame naj bodo 50 centimetrov 
široke in največ 30 centimetrov 
globoke. Vanje ne dajemo nika
kršnih umefnih gnojil, temveč sa
mo šoto ali kompost. Organskih 
snovi ni nikoli preveč, priporoč
ljivo pa je od 2—4 kilograma šo
te na drevo (4—8 kg komposta). 
Šoto ali kompost temeljito zme
šamo z zemljo in v to mešanico 
posadimo drevo. Kadar šoto 
uporabljamo spomladi, jo je po
trebno ovlažiti ali sadiko j takoj 
po sajenju izdatno zaliti. Hlevski 
gnoj dajemo ob pasove ob sadi
kah in ga plitvo pokrijemo z 
zemljo. Če je ob sajenju premeh
ko za dovoz gnoja, počakamo,

da se zemlja osuši. Bolje je poča
kati kot uničevati strukturo zem
lje z globokimi kolesnicami. Je
sensko sajenje ima prednost 
pred pomladanskim kljub temu, 
da upoštevamo škodo, ki jo lah
ko naredi voluhar. Na pomlad je 
namreč največ nevarnosti, da se 
bo sadna sadika osušila. Če pa 
že sadite v tem času, je priporoč
ljivo, da skladiščite sadike v čim 
bolj mrzli kleti.

Spomladi lahko preti nevar
nost suše in zato je priporočljivo, 
jame kopati sproti in tako globo
ko, kot je rasla sadika v drevesni
ci. Pred sajenjem je treba sadike 
ustrezno pripraviti, ravno odre
žemo poškodovane korenine, na
makamo.

Če pri nakupu in; sajenju 
upoštevamo ta navodila, je boja
zen, da drevo ne bi raslo in obro
dilo, odveč. Potrebni so še kas
nejši agrotehnični ukrepi; rez, 
škropljenje, upogibanje in gnoje
nje pa so prav tako pomembni 
kot pravilno sajenje.

Laneno sem e — posevek prihodnosti
V evropski skupnosti obstaja trg za skoraj 400 000 hektarjev lanenega 
semena, goje pa ga le na 20 000 hektarih

. Britanski farmarji so se začeli zavedati, daje  najnovejši izziv za
nje sorazmerno nov posevek: laneno seme. V zadnjih osmih letih seje 
pridelava lanenega semena povečala za nič manj kot 650 odstotkov; 
površine, zasejane s,tem posevkom, pa so se v primerjavi s prejšnim 
letom povečale za 70 %. Toda tudi teh 8505 ha je zadovoljilo le 20 % 
domačih potreb. Nič boljši ni položaj v Evropski skupnosti, saj pride
lek zadovoljuje le 10 odstotkov potreb-porabe.

Strokovnjaki'zatrjujejo, daje  površine zasejane z lanom, mogoče 
takoj povečati, in da ima Britanija za gojenje tega posevka enako do
bro podnebje kot katerakoli druga država skupnosti.

Čeprav je laneno seme za večino dandanašnjih farmarjev nov po
sevek, so ga v nekaterih predelih Britanije že dolgo pridelovali, le da 
so ga uporabljali v povsem druge namene — za pridobivanje vlaken. 
Laneno seme in lan sta ista vrsta rastline (limim usitatissimum), če
prav so kultivarji razviti različno, da bi ustrezali posebnim namenom. 
Lan je višji, ima vitkejše steblo in proizvaja manj plodov z bolj drob
nim semenom kot laneno seme za olje.

V Britaniji so začeli gojiti lan verjetno že takrat, ko s'o zavzemali 
Britanijo Rimljani, kar dokazujejo kadice za namakanje in drugi pri
pomočki za obdelavo lana iz tistega časa, ki so jih odkrili v južni An
gliji. Lan so imeli že v 16. stoletju za pomemben proizvod, kar doka
zuje zakon, ki je zahteval, da namenijo na vsakih 24 ha del obdeloval
ne zemlje gojenju lanu. Pred dvema stoletjema so v nekem manjšem 
kraju v južni Angliji gojili lan na več kot 404 ha in iz njega pridobivali 
surovino za izdelavo jadrovine in vrvi. Gojenje in predelava lana zah
tevata precejšno spretnost, medtem ko je laneno seme veliko manj za
pleteno. Olje, ki se stiska iz semena, ima zelo široko uporabo: za pro
izvodnjo kakovostnih barv, tiskarskih črnil;'za obdelavo lesa, za viso
ko beljakovinsko živinsko krmo (pogače lanenega semena), konjsko 
krmo, kit za hermetično zapiranje, linolej, lepilo in za številne druge 
izdelke. Ni pa to olje jedilno.

Na svetovnem trgu lanenega semena prevladuje Kanada, ki več 
kot polovico proizvodnje izvozi na trg Evropske'skupnosti, ta je daleč 
največji uvoznik semena in krmnih pogač na'svetu. V Britaniji bi mo
rali proizvodnjo močno povečati in presenetljivo je, da tako dolgo ni 
bilo zanimanja za gojenje tega: posevka.

Prvi vzrok za to  je, da so v drugi svetovni vojni farmarjem vsilili 
kvote pridelovanja lanu, in sicer z nesrečnimi rezultati. Kombinacija 
pomanjkanja izkušenj in vrsta vlažnih žetev sta pripeljali do izgub; ki 
jih pomnijo še danes. Sodobni kombajni pa z lahkoto požanjejo lane
no seme in tudi za setev, gnojenje in škropljenje, žetev in druga opra
vila ni potrebna posebna oprema.

Zanimanje za ta pridelek je spodbudila možnost, da .se vključi v 
kolobarjenje žit. Sicer ne fiksira-dušika.kot druge leguminozne rastli
ne, vendar dajejo prepletene korenine zemlji maso organske snovi, 
nekateri, britanski pridelovalci pa so odkrili, d a je  po setvi lanenega 
semena pridelek pšenice večji kot po setvi graha.

Pripomba, da ta posevek požanjejo prepozno, da bi lahko za 
njim posejali ozimne posevke, ne drži, saj v bolj suhih vzhodnih pre
delih Anglije žetev običajno končajo že sredi septembra. Nekateri so 
bili prepričani, da lanenega semena ni mogoče gojiti v istem kolobar
ju kot oljno repico, ker sta obe vrsti podvrženi glivični bolezni alter- 
nariji,.toda posevka sta dejansko podvržena različnima tipoma te bo
lezni. Oljno repico napadata alternariabrassicae in brassičicola, para
zit lanenega semena pa je altemafialinicola, ki soji kos fungicidi. Ob 
normalnih pomladih in poletjih prav tako ne more priti do resnejših 
težav zaradi plevela, medtem ko v pomladih, kj so hladne in vlažne, 
domači pleveli lahko tako hitro rastejo, da jih je treba škropiti s herbi
cidi. Nekateri proizvajalci so izgubili seme, ker je odpadalo pred žet
vijo, po navadi pa je šlo za okužbo z botrytisom.

Prednost lanenega semena je v tem, da se lahko uporablja kot 
vmesni posevek, ki ni soroden nobenemu britanskemu posevku in za
to ne more prenašati nobene specifične bolezni žitaric. Prav tako je 
koristen vmesni posevek za sladkorno peso, ker povzroči, da nemato- 
da pese pogine zaradi lakote. Seme se drugače kot pri oljni repici ne 
lomi, in rastline, ki poležejo zaradi poletnih neviht, še navadno kmalu 
dvignejo.

V suhem kanadskem podnebju to rastlino ponavadi kosijo, v bri
tanskih vlažnih jesenih pa jo obdelajo s.sredstvom za sušenje, navad
no z divkatom. Sušenje je časovno usklajeno s fazo, ko je mogoče pri
čakovati, da vsebuje seme največ suhe snovi, kar se navadno zgodi v 
drugi polovici avgusta.

Povprečna letina znaša v Angliji od 1,5 do 2 toni po hektarju, 
zdaj pa se ti pridelki zaradi nenehnega znanstvenega razikovanja po
večujejo. Pridelek 2000 kg na ha, kar je dobro povprečje, da 69.8 fun
tov kosmatega zaslužka na hektar. Variabilni izdatki, vštevši seme, 
umetna gnojila, herbicide, fungicide in sredstva za sušenje, znašajo 
207 funtov po hektarju, kar daje bruto maržo "480 funtov.

Te številke imajo tudi podporo Evropske skupnosti, tako da se v 
zadnjih letih ohranjajo na stalni višini, kaže pa, da bo tako tudi v bo
doče, medtem ko so cene drugih oljnih rastlin — oljne repice, son
čnic, in tudi soje — padle. Proizvodnja teh posevkov in tudi ostalih 
žitaric je postala prevelika.

Po drugi strani obstaja v Evropski skupnosti trg za skoraj 400. ti
soč ha lanenega semena, zdaj pa ga v njem goje na manj kot 20 tisoč 
ha. Glede na to, da zahteva ta posevek majhne naložbe, bi lahko ostal 
še vrsto let za gojenje privlačna in dohodkovno uspešna rastlina.



POSTALI SO HMEZADOVO FOTO UTRIP

Avgusta so se zaposlili: V Kmetijstvu Žalec-TOZD Latkova vas: 
Barbara Pintarič, kmetijski delavec; TOZD Kmetijstvo Petrovče:-Jo
žefa Hribernik, kmetijski tehnik; TOZD Tovarni krmil: Martin Siko- 
šek, pomožni delavec, in Nada Vogrinc, diplomirani biolog; v Hramu 
Šmarje Dušan Pregrad in Božidar Plevnik, ekonomist ; v Kmetijski za
drugi Drava-TZO Kmetovalec, Marija Brezovnik, vrtnar; v Strojni 
TOZD Grames: Drago Hrestak, Andrej Pražnikar in Marko Vasle; v 
TOZD PKM: Simon Štante, Boštjan Cverle in Bojan Ožir, v skupnih 
službah pa Sonja Krt in Mojca Ograjenšek; V Gol dingu Gerlinda 
Marko, kuharica; v Agrini Drago Sabjan, diplomirani inženir strojni
štva, in Svetislav Nikolič, avtomehanik.

KADROVSKIM SLUŽBAM -  
TOČEN NASLOV, PROSIM!

Minuli mesec smo dobili v uredništvo zajeten kup Hmeljarjev in 
toliko Hmezadovcev našega glasila ni dobilo. Namesto na njihove na
slove jih je pošta vrnila z oznakami — neznan, odpotoval in preselil 
seje. Takšnih Hmeljarjev, ki ne najdejo svojih naslovnikov, naj bi bi
lo v bodoče čim manj; zato prosimo vse kadrovske službe naših čla
nic, da sproti in točno ažurirajo naslove svojih zaposlenih. Sami teh 
naslovov namreč ne moremo iskati, ker bi potem namesto pisanja pri
spevkov lahko popravljali samo naslove.

Pojavil pa se je še en problem, ki je rešljiv prav tako z dobrim de
lom kadrovskih služb. Prosimo, da sproti sporočate upokojitve, kajti 
datuin izstopa pomeni za nas samo to, da ga nekomu Hmeljarja ne 
bomo več pošiljali. Prav tako bo treba več reda pri zaposlovanju šti
pendistov, tudi ti so med študijem prejemali glasilo in sedaj ga še en
krat kot zaposleni v Hmezadu. Zatorej bo treba več spretnosti na tem 
področju in: točen naslov, prosim!

RAZPISANIH JE BILO 100 ŠTIPENDIJ

Ostale so nepodeljene za nižje stopnje šolanja
Na seji komisije za ekonomiko, organizacijo in informatiko so 

zadnje dni septembra dodelili 76 kadrovskih štipendij od stotjh razpi
sanih. Za visokošolsko izobraževanje je bilo podeljenih 19, za šolanje 
na višjih šolah 11, srednjih 26 štipendij in 18 za IV. zahtevnostno 
stopnjo, 2 za II. stopnjo. Največje neskladje med razpisanimi in po
deljenimi štipendijami je za IV. stopnjo zahtevnosti. Kaže", da proiz
vodni poklici niso zanimivi za mladino.

PRIPRAVNIŠKI IZPITI

Septembra je šest pripravnikov uspešno odgovarjalo na priprav
niških izpitih. To so bili Stanislava Buser, diplomirani inženir kmetij
stva, Hram; Samo Vybihal, kmetijski tehnik, Kmetijstvo Žalec; Alek
sander Ojsteršek, prodajalec, Hram; Igor Hrovat, diplomirani inženir 
kmetijstva, Hram; Helena Jazbec, ekonomski tehnik, in Leonida 
Strah, ekonomski tehnik, obe Celeia.

ŠTIPENDIJE SO KASNILE

Obračun štipendij, za mesec september in izplačilo je bil opra
vljen z zakasnitvijo. Novi štipendisti morajo pred podpisom pogodbe 
posredovati celovito dokumentacijo, kar 66 starih štipendistov p^.do 
prvega septembra ni prineslo obvestil o uspehu in potrdil o vpisu V vi
šji letnik. Zamudo pri obračunu so povzročile tudi nepopolne infor
macije o valorizaciji kadrovskih štipendij. Sklep o tem je bil objavljen 
v republiškem Uradnem listu, in sicer šele 15. 9. 1989. S tem so se ka
drovske štipendije povečale za 70 odstotkov glede na mesec avgust, 
spremenila pa sta se se tudi delež, ki ga plačajo vozači, in cena mese
čne vozovnice.

Morda veste, zakaj je bil pretekli teden namenjen vsem otrokom te
ga sveta. Jaz o tem nimam pojma! Toda, če bi otroci že imeli kakšno be
sedo, bi vam staršem podarili v zameno — teden staršev. In mi bi imeli 
posvetovanja o tem, kakšne starše si želimo. Predvsem takšne, ki nam 
bodo znali prisluhniti. (Foto: Ljubo Korber)

l p p u n M u t i n n n < « y « i f ^

NARAVA KIPARI

V .TJ ' *' 5P  *GP

J

Se strinjate, da bi tudi najboljši kiparji malce pozeleneli ob pogle
du na tole krompirjevo umetnino, ki jo je oblikovala zemlja in je zrasel 
na njivi kmeta iz Tabora. Pridelovalci pa so letos bolj zeleneli zaradi 
splošne cene krompirja.



1989 v svetu
P oroč ila  o pridelku hm elja

Firma Heinrich Meier Gmbh, Hopfenkomission, Georgensgmund 
iz ZR Nemčije pripravi vsako leto najnatančnejše podatke o pričakovani 
letini hmelja v svetu. Teh podatkov se poslužuje svetovna trgovina s 
hmeljem, podatki pa so zelo zanimivi tudji za strokovnjake v pivovarnah. 
V ta namen strokovna revija Brauvvelt vsako leto seznanja svoje bralce tu
di s podrobno analizo in podatki o proizvodnji hmelja v svetu. Da ne bi 
pripravljala svojih podatkov in analiz, se poslužijo zbranih podatkov 
omenjene firme.

ZR NEMČIJA:
območje ocena ztr 

1989
prid.- ztr i 

.1988 .
površ. ha 

1989
površ. ha 

1988

Hallertau 530 000 515 668 16 859 16 756
Jura 26 300 23 110 • 734 727
Spalt - 20 700 20 961 821 814
Tettnang 39 500 37 164 1 380 1 336
Hersbruck 3 200 . 2 938 124 •130
Ostalo 480 ■ 466 20 19

Skupaj 620 180 600 307 19 938 : 19 782

Mila in suha zima je povrzočila zelo zgodno rez. Hladno vreme v 
aprilu je upočasnilo hitro rast hmelja. Maja je bilo izredno ugodno 
vreme, kar je povzročilo, da sta sorti northdovvn in challenger dosegli 
vrh žičnic. Čeprav je bil junij zelo suh, je bilo stanje v hmeljiščih zelo 
dobro. V drugi polovici julija (normalno) sta pričeli cveteti sorti fug- 
gle in okallenger, medtem ko je sorta northdovvn pričenja s formira
njem kobulic. Avgust je bil topel, zato so ob posameznih padavinah 
pozne sorte precej pridobile. Prvi napadi uši so se pojavili zelo zgodaj 
(19. maj). Prav tako je bilo precej problemov tudi z rdečim pajkom. 
Obiranje hmelja je bilo konec avgusta, kar je teden prej kot normal
no.

FRANCIJA:
površine (ha) površine (ha) pridelek (ztr) ocena (ztr)

1988 1989 1988 1989
489 526 15 675 15 250

aroma hmelji 10 684 ' .11 360
alfa hmelji 4 991 3890

Hmelj so francoski proizvajalci porezali že v mesecu marcu. Prve 
sadike so pričeli navijati 20. aprila. Konec maja je bil hmelj visok že 
preko 5 metrov. V primerjavi z dolgoletnim povprečjem je hmelj pre
hiteval za 14 dni. Zelo močna je bila tudi okužba z ušmi. Konec junija 
je hmelj kljub vročini in suši dosegel vrh žičnic in pričel intenzivno 
razvijati stranske poganjke. Sredi julija je hmelj v celoti cvetel. Prve 
dni avgusta je hmelj pričel delati kobulice. Obiranje se je pričelo 28. 
avgusta. Zaščita hmelja je v celoti potekala po predpisanih normati
vih ZDA. Proizvodnja hmelja v Franciji stremi k povečanju površin 
aroma sort, v glavnem na račun zmanjšanja proizvodnje sorte bre- 
vversgold in strisselspalt.

Razvoj hmelja je bil ob izredno mili zimi zelo zgoden. Zaradi ze
lo zgodne vegatacije je bila rez hmelja razen sort hallertauer in hers- 
brucker že v začetku marca. Zadnje sadike so bile porezane že konec 
marca. Hitra rast je bila zaradi ohladitve v aprilu zaustavljena, vendar 
so se prva navijanja na lahkih zemljah pričela že sredi aprila. Čeprav 
je padla v aprilu skoraj dvakratna količina padavin, so bile razlike v 
raSti med posameznimi sortami izredne. Medtem ko je bil prvo rezani 
hmelj sorte nordbrauer že v začetku maja visok 1 do 2 metra, se je ta
krat šele pričelo navijanje zadnje rezanega hersbrucker-ja.

Ob dobri startni kondiciji je hmelj v maju hitro rastel in ob kon
cu meseca kljub ohladitvi dosegel višino polovice do dveh tretjin opo
re. Rast se je v juniju nadaljevala in hmelj je zelo zgodaj (20 junij) že 
ponekod dosegel vrh žičnic. Sorta nordbrauer je pričela s cvetenjem 
že konec junija. Razvoj stranskih poganjkov je bil ob obilni vlagi zelo 
intenziven. Hmelj sorte nordbrauer je bil v sredini julija v polnem 
cvetju, medtem ko so ostale sorte šele pričenjale s svetenjem. Le sorta 
hersbrucker je pričela s cvetenjem pozneje. Prve ocene cvetenja so bi
le dobre. Konec julija so se pojavile prve kobulice, medtem ko so bile 
sorte perle, huller in record v največjem razcvetu.

Zaščita hmelja je potekala po pričakovanju. Letošnji prvi resnejši 
napadi uši so bili izredno zgodnji. Hmeljarji so upoštevali ameriške 
zaščitne predpise.

Ob ugodnih rastnih pogojih hmelja je bilo pričakovati nekoliko 
boljšo letino, čeprav je v primerjavi z lanskim letom 394 ha več aro
matičnih hmeljev (predvsem sorte hersbrucker) namesto rodnejših 
nordbrauer in brevvergold. Na področju Halertau so se pojavile tudi 
prve sadike ameriških super alfa sort target in nugget. Ob morebitnih 
dobrih rezultatih je v bodoče pričakovati hitro povečanje površin s te
mi sortami.

AVSTRALIJA
površine (ha) površine (ha) pridelek (ztr) pridelek (ztr)

. 1988 (989 1988 1989

1081 1113 47 160 49 460

Avstralska pomlad je bila vetrovna, hladna in z relativno obilni
mi padavinami. Zaradi pozne vegetacije sta bili rez in napeljava poz
nejši. Kasneje se je nekoliko otoplilo in hmelj je dosegel vrh žičnic 
konce decembra. Ob izdatnih padavinah v januarju in februarju je bi
lo zlasti v Tasmaniji pričakovati dobro letino. Proizvodnja hmelja v 
Avstraliji ne pozna škodljivcev (peronospora in uši). Rdeči pajek je 
bil zelo redek, tako da hmelj praktično ni bil škropljen. Obiranje je bi
lo na Tasmaniji končano 7. aprila. Alfa vrednosti so bile v povprečju 
10,7. V državi Viktorija je obiranje potekalo od 15. do 28. marca. 
Hmelj je imel v povprečju 9 % alfa vrednosti.

ANGLIJA: 
površine (ha) 

1988
; površine (ha) 

1989
pridelek (ztr) 

1988
ocena (ztr) 

1989

3 878 3 920 98 311"' 99 000
aromatični hmelji 41 973 40 000
alfa-grenki hmelji 56 338 59 000 '

BELGIJA:
površine (ha) 

1988
površine (ha) 

1989
. pridelek (ztr) 

' 1988
ocena-(ztr)

1989

416 448 12 036 12 000 ¡
aroma hmelji 4 013 5 400 !
alfa hmelji 8 023 j 6 600 .

Zelo mila zima je imela za posledico, da so se dela v hmeljiščih 
pričela 14 dni prej kot običajno. Sorta nordbrauer je bila napeljana že 
v zadnji dekadi aprila. Maj je bil nato zelo topel in brez padavin. Tu
di meseca junija ni bilo izdatnejših padavin, a je hmelj kljub temu do
segel vrh žičnic. Sorta nordbrauer je  ostala precej smrekasta, medtem 
ko so ostale sorte razvile stranske poganjke. Škodljivci so bili v mejah 
normale. Obiranje se je pričelo 28. avgusta. Proizvodnja v Belgiji po
večuje aromatične sorte (hallertauer), predvsem na račun sorte nord: 
brauer, prav tako pa razširjajo alfa sorte (target, 15 ha in yeoman, 
15 ha prvoletnih nasadov).

POLJSKA 
površine (ha) 

1988
površine (ha) 

1989
pridelek (ztr) 

1.988
ocena (ztr) 

1989

2 385 2 372 56 800 52 000
aroma hmelji 52 600 — 1

alfa hmelji 4 200

Ob pomanjkanju snega, zelo mili zimi in pomanjkanju dežja spo
mladi so bila tla izredno suha, rast hmelja pa zelo otežkočena. Rast 
hmelja seje nekoliko izboljšala po izdatnejših padavinah v prvi polo
vici junija. Hmelj je konec junija dosegel vrh žičnic, ponekod celo ne
koliko prerasel. Cvetni nastavek je bil sorazmerno dober, prav tako 
razvoj storžka. Precej problemov so povzročale uši, vendar so bile 
pravočasno ustavljene. Obiranje se je pričelo v zadnjem tednu av
gusta.

VZHODNA NEMČIJA
površine (ha) površine (ha) pridelek (ztr) ocena (ztr) 

1988 1989 1988 1989
2 320 2 260 63 139 j  71000

Proizvodnja v, Vzhodni Nemčiji obsega v največji meri proizvodnjo 
alfa biter hmeljev, in to na površini 2 231 ha (1988) in le 89 ha aroma
tičnih hmeljev. Proizvodnja hmelja je skoncentrirana na območje 
Halie/Magdeburg 1 031 ha, Erfurt 540 ha, Dresden 714 ha in Gera 
35 ha. (podatki za leto 1988).

Vremenske razmere so bile v glavnem podobne razmeram v Evropi. 
Hmelj so pričeli navijati v zadnji dekadi aprila, konec maja pa je 
hmelj bil visok preko 3 metre. Takrat so se prvič pojavile tudi Uši, ki 
pa so bile pravočasno zaustavljene. Konec junija je hmelj dosegel vrh 
žičnic in sorta nordbrauer (najbolj razširjena sorta v proizvodnji hme
lja v DDR) je pričela cveteti. V.juliju je bilo zelo toplo in zaradi po-



manjkanja dežja so nekatere površine namakali. Pričetek obiranja je 
bil na splošno 25. avgusta.

ČEŠKOSLOVAŠKA:
površine (ha) površine (ha) pridelek (ztr) ocena (ztr) 

1988 1989 1988 1989
11 950 11 950 307 420 ' 273 000

Jože Brežnik — novi 
predsednik v združenju 
jugoslovanskih hmeljarjev

Češki proizvajalci so opravili spomladanska opravila v optimalnem 
roku. Padavine v aprilu so bile nad povprečjem, maj pa je bil zelo to
pel in suh. Hmelj se je razvijal zelo lepo in konec junija dosegel vrh 
žičnic. Topel in moker julij je zelo pozitivno vplival na rast hmelja. 
Cvetenje in kasnejše formiranje stroškov je bilo nekoliko zgodnejše. 
Pričakovali so povprečno letino. Obiranje se je  pričelo 20. avgusta.

BOLGARIJA: 
površine (ha) 

1988
površine (ha) 

1989
pridelek (ztr) 

1988 g
ocena (ztr) 

1989
950 833 15710 16715

aroma hmelja 6216 5 445
alfa hmelja 9 494 11 280

Ob potrebah domačih pivovarn v Bolgariji (okrog 30 000 ztr) je raz
vidno, da domača proizvodnja ne pokriva celotnih potreb. V zadnjih 
letih zato poskušajo povečati proizvodnjo predvsem na področju pro
izvodnje alfa hmeljev.

MADŽARSKA:
površine (ha) 

1988
površine (ha) 

1989
proizvodnja (ztr) 

1988
ocena (ztr) 

1989

495 435 j 12 756 13 000
aroma hmelja 2 259 1 700

alfa hmelja 10 497 11 700

ŠPANIJA:
površine (ha) površine (ha) pridelek (ztr) ocena (ztr)

1988 1989 . 1988 1989

i 600 1 555 32 486 42 000
aroma hmelja 56 90

alfa hmelja 32 430 41 910

ZDA:
površine (ha) površine (ha) pridelek (ztr) ocena (ztr)

1988 1989 1988 1989

13 620 14 027 495 003 508 637
aroma hmelja 144 180 H ' »

alfa hmelja 350 823 ||g |||l § j  I
Na vseh pridelovalnih področjih v ZDA je bilo spomladi dovolj vo

de za namakanje. Rastni pogoji so bili za hmelj zelo ugodni. V zad
njem obdobju je glavna značilnost proizvodnje v ZDA postopno pre
strukturiranje sortne strukture iz alfa sort v aromatične sorte. Proiz
vodnja tradicionalne ameriške alfa sorte cluster se je iz 36 %-nega de
leža v letu 1987 zmanjšala na 25 % v letu 1988. Istočanso so se površi
ne hmeljev aromatičnih sort povečale s 13 na 31 %., Skupne površine 
hmeljišč so se v letu 1989 povečale-za 407 ha, kar gre v celoti na račun 
aroma sort.

V ZDA so v letu 1989 pričeli s proizvodnjo nove aromatične sorte 
mt. hood, ki je zelo podobna sorti hallertau mittelfrüh. Po trditvah 
Američanov sta storžek in aroma zelo podobna priljubljeni aromati
čni sorti. Tendenca proizvodnje aromatičnih hmeljev se v ZDA nada
ljuje.

Za primerjavo in približno sliko proizvodnje hmelja po posamez
nih sortah navajamo proizvodnjo hmelja v ZDA, v letu 1988:

sorta površina (ha) proizvodnja (ztr)

aquila 121 4 093
banner . 137 4591
cascade 410 . 18 595
chinook 519 23 629
cluster . 3 461 155924
croica 380 16Ö90
fuggle 338 1 8 038
gallena .2 226 ■ 90 347
nugget , v 1 248 • 54 146
Olympic 119 5 520
perle 376 8 542
tettnanger 1 081. 20 857
willamezte 2 377 64455
ostalo 826 20 476

Jože Brežnik

Zadnje dni septembra so na 
skupščini združenja jugoslo
vanskih hmeljarjev v Iloku 
imenovali novega predsednika 
Jožeta Brežnika, sicer pod
predsednika poslovodnega od
bora Hmezada, ki bo to na
slednje mandatno obdobje 
predstavljal in zastopal jugo
slovanske hmeljarje.

Že pod vodstvom doseda
njega predsednika Veljka 
Križnika si je to združenje za
dalo pomembne naloge. Od 
zveznih organov namreč zah
tevajo, da zaščitijo domačo 
proizvodnjo hmelja. S spro
stitvijo uvoza in z raznimi 
kompenzacijskimi posli pri
haja v naše pivovarne hmelj 
vprašljive kakovosti. Zato ju
goslovanski hmeljarji zahte

vajo za uvoz enaka pravila 
igre oziroma enako kakovost, 
kot jo zahtevajo tuji, kupci. 
Za uvoženo blago pa naj bi 
zvezni organi uvedli zaščitne 
carine ali prelevmane. Za 
proizvodnjo hmelja in zaloge 
naj bi zvezni organi namenili 
cenejše, selektivne kredite.

Vse funkcije v jugoslovan
skem združenju hmelja, ki 
deluje v okviru Gospodarske 
zbornice, so neprofesionalne. 
Združuje pa 40 proizvajalk 
hmelja, od tega 32 sloven
skih, .14 vojvodinskih, 2 izvo-. 
zno-uvozni organizaciji ter 
inštituta v Bačkem Petrovcu 
in Žalcu.

Združenje jugoslovanskih 
hmeljarjev je član mednarod
nega združenja IHB, ki ima 
sedež v Strasbouru. V to or
ganizacijo je vključenih 13 
držav, ki pridelujejo hmelj na 
62.000 hektarjih; to so Avstri
ja, Belgija, Bolgarija; Čeho- 
slovaška, ZR Nemčija, DR 
Nemčija, Anglija, Francija, 
Jugoslavija, Madžarska, Polj
ska, ZDA in Španija. Vklju
čeni nista le Kitajska in Sov
jetska zveza.-članstvo je za 
jugoslovanske hmeljarje zelo 
pomembno, saj dobivajo in
formacije o gibanjih v proiz
vodnji hmelja,, dosežkih ■ v 
tehnologiji in zaščiti ter na
povedi o gibanjih na svetov
nem trgu.

mn

H

začeli s komisijsko proda,- 
jo rabljene kmetijske me
hanizacije. Bili smo med 
prvimi v Sloveniji in v tem 
času smo prodali okoli 
450 strojev. Povpraševa
nje je veliko, predvsem za
radi ugodnih cen, ki jih 
seveda poskušamo čim
bolj realno določiti s pro
dajalcem. Vse ocenjene 
stroje in opremo prodamo 
približno v dveh tednih in 
velikokrat se zgodi, da je 
kupcev, ki bi želeli kupiti 
rabljene stroje, več kot 
prodajalcev. V trgovini 
kmetijske preskrbe se je 
delno tudi zaradi te pro
daje, povečala prodaja in 
zato srna ob delavnikih 
podaljšali delovni čas do 
15.30.

Janez Šumak, vodja 
kmetijske preskrbe Petrov
če:

V kmetijski preskrbi Pe
trovče smo pred letom dni’

REKLI SO



Miha Goiičnik »Zm anjšana zadolženost ima tudi slabo stran«
Dober finančnik je strokovnjak 

za denarne zadeve, pozna predpi
se, ki urejajo to področje. Mora 
poznati trg denarja, ki ga uradno 
še ni a vendarle obstaja. Pomemb
na sestavina njegovega dela je 
sposobnost presojanja na tem po
dročju in čas, ki sili k hitrim odlo
čitvam. »In finance moraš imeti 
rad,« meni Miha Goiičnik, direk
tor Hmezadove Interne banke. 
Toda bolj kot o tem kaj vse mora 
znati, kgj vse počne med delovnim 
časom sva se pogovarjala o zasta
vljeni finančni politiki in preobli
kovanju Interne banke.

Zmanjšati zadolženost Hmeza
dovih članic je osnovni cilj finan
čne politike, ki ste jo zastavili la
ni. V tem času ste dosegli po
membne rezultate, eden teh je tudi 
zmanjšanje zadolženosti za polo
vico.

Goiičnik: Razmerje pri gospo
darjenju s sposojenim denarjem 
se je popravilo v naš prid in ob 
polletju je bila celotna zadolže
nost 14 odstotkov, na kratkoro
čnem področju pa deset. V ciljih 
finančne politike nismo točno 
opredelili zmanjšanje tega od
stotka, ki se ga pravzaprav ne da 
točno predvideti. Toda, če bi se 
še naprej zadolževali bi nas obre
sti pokopale. Takšno gibanje na 
finančnem področju je na eni 
strani uspeh, v primerjavi z na
ložbami ima tudi slabe strani. 
Razvoj se je precej ustavil, saj 
dolgoročne naložbe ne prenesejo 
splošnih |  pogojev financiranja. 
Optimalna zadolžitev bi pomeni
la pravilno razmerjemed skupno 
zadolženostjo in'profitom, ki ga 
podjetje ustvari.

Kaj torej sedanja finančna poli
tika pomeni za članice?

Goiičnik: V preteklih letih 
smo bili bolj odvisni od denarja 
sposojenega v splošnih bankah, 
naš cilj je biti čim manj odvisen 
od bančnih in drugih kreditov. 
Hmezadove članice takšno poli
tiko odobravajo in na drugi stra
ni več časa namenjajo gospodar
jenju z denarjem, kar se navse
zadnje pozna- pri zalogah in 
obratu kapitala. Hitrejši je, 
manjša je obrestna mera. Ob tem 
ima kmetijstvo počasnejše obra-’ 
Čanje kot ostale gospodarske de
javnosti.

Predpisi obetajo veliko spre
memb, kako se jim boste prilaga
jali?

Letos je bilo nekaj sprememb 
na finančnem področju, ki bi
stveno vplivajo na financiranje 
organizacij in posegajo na njen 
dohodkovni, oziroma profitni 
položaj. To je predvsem področ
je vrednostnih papirjev — meni
čno poslovanje — spremembe so 
bile tudi pri financiranju sele
ktivnih namenov in obračun
skem sistemu, ki opredeljuje bi
lance uspeha. Tem spremembam 
se bo težko prilagoditi saj nepo
sredno vplivajo na večjo ali 
manjšo stopnjo samofinancira- 
nja podjetja. Zato bomo izdelali 
takšne ukrepe, s katerimi bomo 
zadržali dosežene rezultate ob 
prvem polletju.

Zakon o bankah zahteva ukini
tev internih bank..

Goiičnik — Zakon predpisuje 
samo preoblikovanje, obliko or
ganiziranja pa prepušča podjet

jem, da se odločijo o nadaljnjem 
statusu. Tako'im am o možnost 
preoblikovanja v poslovno ban
ko, skupno finančno organizabi-

i  h
Miha Goiičnik

jo in še bi lahko našteval. Svet 
direktorjev je že imenoval komi
sijo, ki je proučila možnost usta
novitve poslovne banke. Le-ta je 
ugotovila, da je v dani situaciji 
bolje ostati kot skupna finančna 
organizacija in-zato smo preobli
kovanje v poslovno banko prelo
žili in ne zavrnili. Interna banka 
se bo preoblikovala v finančno 
podjetje Hmezad, ki ga bodo 
ustanovile sedanje članice in 
skupna oblika. Na ta način bo 
lahko uspešno opravljala vse po
sle.

Kakšne prednosti vidite v skup
nem finančnem podjetju?

Samo v tem primeru ima lah
ko svoj žiro račun preko katere
ga bi se odvijali vsi posli plačil
nega prometa. Na tak način je 
možno zagotoviti racionalno evi
denco — koliko je bilo plačil za 
posamezno podjetje — in dne
vno je možno ugotavljati stanja 
tekočega računa in obresti. 
Hkrati je možno bolje opredeliti 
rizik naložb in na drugi strani 
ima takšna oblika možnost na
daljnjega povezovanja.

Poleg denarnih ste v programu 
predvideli tudi druge posle, ki naj 
bi jih opravljala skupna finančna 
organizacija?

Goiičnik: »Eno od teh so posli 
razvoja in naložb. Zvezna dere
gulacija na tem področju je po
polna. Ko gre za naložbe ni več 
obveznega deleža lastnih sred
stev, finančni viri niso več strogo 
opredeljeni, ni potrebno več po
trebno dokazilo o zagotovljenih 
denarnih sredstvih. Vse je pre
puščeno poslovnemu dogovarja
nju in poslovnemu riziku. Vlaga
nje kapitala naj bi se Združevalo 
v finančni organizaciji in v kapi
talskem odnosu naj bi.se uredila 
zaščita za vse vlagatelje in uredi
lo upravljanje organizacij. Fi
nančna organizacija lahko tak
šne posle opravi strokovno in 
odgovorno v vseh fazah in goto
vo bolj učinkovito, če se ti posli 
opravijo za vsa/ podjetja, ki so 
združena, kot pa da to počne 
vsak zase.

Mn

Uvere in verovanja
V zadnjem času se trudimo oži

veti spomine na življenje in delo v 
preteklosti. O starih običajih se 
pišejo raziskovalne naloge, tu 
prednjačita šoli v Preboldu in na 
Polzeli, v Grižah pa učenci zbira
jo stara kmečka orodja. Organizi
rajo se razne prireditve: tekmova
nje koscev, prikaz starih običa
jev . .

Zato ne bo odveč,‘če polista
mo po knjigi Vinka Moderndor- 
ferja Verovanje, uvere in običaji 
Slovencev in v njej poiščemo, kaj 
piše zbiratelj narodnega blaga o. 
Savinjski dolini.

Savinjčani so se zelo bali stre
le. Na Leševo niso zlagali sno
pov v kozolec, vozove so odstra
nili izpod njih. č e  niso ravnali 
tako,, jim je v kozolec udarila 
strela. Na kvaterni petek ne pere- 
jo, kdor tega ne upošteva, ga za
dane strela.

Tudi kurenta so poznali v. Sa
vinjski dolini!'Matica slovenska 
je leta 1884 objavila, da sb svoje 
dni v Savinjski dolini orali že v 
tednu pred pustom. Našemili so

se v kurenta in orali po snegu od 
hiše do hiše za debelo repo. Dva 
od njih sta bila za konja, tretji pa 
je plužil, četrti je bil gonjač, peti 
je igral na harmoniko, zadnji je 
bil za »babo« in je nosil koš, v 
katerega je spravljal meso.

Hašnik je leta 1853 zapisal, da 
so tega leta v Savinjski dolini 
orali, nekaj let prej pa tudi proso 
mleli:

; »Na pusta zvečer so prišli v 
Savinjski dolini vaški mladci in 
dekleta mlet proso. Ko so delo 
končali in že iztresali prosnico, 
so še oglasile šeme in vprašale 
gospodarja, če jim proda jalov- 
ko. Po dolgem pogajanju so se 
pogodili za lepo dekle. Prosnico 
so zvezali v skop in na skop je 
sedel kurerit, ki je imel na gl̂ avi 
roge, v rokah palico in je bil 
oblečen v narobe obrnjen kožuh. 
Dve šemi sta Vzeli jalovko v sre
do in ’vsi trije so vlačili kurenta, 
na škopu .po skednju iz kota v 
kot. Temu so tekli, da orjejo pro
so. Za njim so' pometali, ostalo 
proso v kote skednja, da ie bil v 
sredini snažen prostor

Stara kmečka orodja, ki so jih zbrali griški osnovnošolci so 
vsem.
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Namesto glasovanja o zaupnici vlade?
Prav gotovo je Temeljno listi

no Slovenije prebralo več Slo
vencev kot jih je prebralo sloven- 

. sko ustavo. Razlog je preprost. 
Listina je neprimerno krajša za 
branje, objavljena je bila v skoraj 
vseh razpoložljivih medijih, nje
no podpisovanje pa je potekalo 
na vseh ravneh. Tako tudi v soz
du Hmezad.

Najprej nekaj podatkov. Pod
pisovanje Temeljne listine, ki ga 
je organizirala Republiška kon
ferenca SZDL, se je pričelo 27. 
junija letos po vseh krajevnih 
skupnostih, podjetjih in ustano
vah. Do 26, septembra jo je v žal
ski občini podpisalo 5150 ljudi, 
kar je približno 25 odstotkov ob
čanov. V podjetjih so podpisova
nje vodile osnovne organizacije 
zveze sindikatov. Prvotno naj bi 
bila akcija zaključena do 15. av
gusta, vendar zaradi poletnih do
pustov in aktualnih družbenopo
litičnih razmer podpisovanje še 
teče.

V nekaj dnevih, ki sem jih ime
la na razpolago, sem skušala 
ugotoviti, kako so Temeljno listi
no sprejeli delavci sozda Hme- 

, zad. Kljub prizadevanju mi ni 
uspelo zbrati dovolj zanesljivih 
podatkov o številu podpisnikov 
v posameznih delovnih organiza
cijah, da bi jih lahko na tem me
stu objavila. Morda naj komu v 
opravičilo povem, da je moje

Pryi je zaplesal kurent z jalovko, 
nato pa še ostale, šeme. Temu. 
plesu so rekli, da orjejo proso in 
da delajo brazde.

Tudi luna baje vpliva na uspe
he pri delu. Nekateri celo zatrju
jejo, da polna luna vpliva, le 
enotni si niso, ali vpliva bolj na 
moške ali na ženske.

V Savinjski dolini gre vse, kar 
se seje v starem (mesecu), bolj v 
zrnje ali stročje, kakor pa o mla
dem (mesecu), ko gre v zelenje. 
Če v Savinjski dolini kosijo ob 
mlaju deteljo, se živina po njej 
peni. Prav tako kosijo le ob sta
rem mesecu, ker je treba 'Ob poje
majočem sekati in drevje podira
ti.

Med obema vojnama so šolski 
otroci iz Braslovč zbirali ljudske 
običaje. Modendorfer je v svo
jem delu njihova opažanja tako
le opisal: »Na Lucije dan (13. 
december); začno delati V Bra
slovčah ruto, na ta dan prično 
robiti in jp zarobijo vsak dan to
liko, da naredijo zadnji šiv na 
božični večer. Takšna ruta jim 
prinese srečo.

Na sveti večer gredo kosci hu
dobo dražit na travnik. Kdor 
zdrži preko polnoči, dobi od hu
dobe koso, ki je ni treba klepati 
in brusiti, vedno reže »kot sam 
vrag«.

»raziskovanje« potekalo ravno v 
tistem »usodnem« tednu za Slo
vence, zaradi katerega je bila 
pravzaprav listina dana v pod
pis. Lahko vam torej postrežem 
samo z nekaterimi bolj splošnimi 
ugotovitvami.

Kjer je bilo podpisovanje do
bro organizirano, je odstotek 
podpisanih zelo visok in tudi ak
cije so bile zaključene že sredi ali 
konec poletja. Pravzaprav nikjer 
v Hmezadu ni več mogoče pod
pisati Listine, zato pa to lahko 
storite še do konca tega leta v va

ši krajevni skupnosti. Podpisova
nje je potekalo dosledno prosto
voljno, na kar so me opozorili 
vsi moji sogovorniki. Nihče ni 
agitiral ali. prepričeval ljudi. V 
nekaterih delovnih kolektivih so 
podpisali vsi zaposleni. Naj
manjši odziv je bil v kolektivu, 
kjer je Listino podpisalo le 4 od
stotke zaposlenih. Povedali so, 
zakaj. Po izkušnji s podpisova
njem Izjave proti uvedbi izredne
ga stanja na Kosovu ne bodo 
podpisali nobene izjave več, so 
rekli.

Podatke so predsedniki sindi
katov ali sekretarji, ali drugi za
dolženi sporočili občinskim kon
ferencam SZDL, tistim, kjer ima 
določena delovna organizacija 
sedež. V Hmezadu ne obstaja no
ben organ ali človek, ki bi imel 
zbrane podatke za celoten sozd. 
Saj si tudi v nekaterih kolektivih 
niso zabeležili, kakšen podatek 
so sporočili na SZDL.

In ker naj-bi bilo podpisova
nje izraz »volje ljudstva«, bi bil 
kakršenkoli komentar popolno
ma neumesten. Škoda je le, da 

: nismo na »ta pravem« referen
dumu glasovali za (ali proti) no
vo slovensko ustavo. Kar se tiče 
demokracije, spoštovanja člove
kovih pravic in podobnih politi
čnih izjav, smo tako načelno vsi 
za.

Ksenija Rozman

Imamo novo slovensko ustavo

Z asluga pripada prvemu, 
čeprav naslednji bolje naredi

Zbori slovenske skupščine so
14. aprila 1989 sprejeli osnutek 
amandmajev k ustavi SR Sloveni
je. Javna razprava, ki je potekala 
v okviru Socialistične zveze delov
nega ljudstva, se je končala 27. ju
nija. Na osnovi le-te je komisija 
za ustavna vprašanja pripravila 
delovno besedilo predloga amand
majev. Potem se je (večja ali

V Braslovčah pokrope na veli
ko soboto vse prostore z blago
slovljeno vodo, da ne bi pred 
polnočjo plesale čarovnice po 
prostorih. Dekle, ki prva prinese 
blagoslov domov, se prva poro
č i . . .

Sedaj dozorevajo buče na nji
vah. Ali veste, da ima tisti, ki ima 
večje buče na njivi, večje lažniv
ce pri hiši. Na Polzeli je živela 
stara dninarica, ki je okopavala 
po vaseh koruzo. Kadar je zinila 
pri okopavanju »debelo« ali pa 
tudi resnično vsakdanjo zadevo, 
ji niso "prej odgovorili, dokler ni
šo pogledali, kaj_ je okopavala; 
koruzo ali buče. Ce je okopavala 
buče, se je gotovo zlagala!

Včasih so dejali, 'da noževo re
zilo ne sme gledati navzgor, kajti 
takrat si ihudič kremplje brusi. 
Danes.smo pozabili na hudiča in 
pustimo nož kakor ga pač pusti
mo in otroci se nam porežejo. 
Dejali so, da se bodo bližali hudi 
časi takrat, ko- bo treba plačevati 
davek na pse in kokoši.

Še bi lahko listali po poriime- 
nelih straneh starih knjig in na ta 
način opisovali stare običaje in 
uvere. Želimo pa si tudi vašega 
sodelovanja, in zato vabimo vse, 
ki o tem vedo karkoli zanimive
ga, da nam pišejo.

Franci Ježovnik

manjša) večina državljanov Slo
venije s praznimi žepi vrnila s 
počitnic ob morju. Vedeli so za1 
Temeljno listino, nekateri so jo 
tudi podpisali,,: Nato so se nad 
Slovenijo zgrnili črni oblaki, 
obramba pred točo pa je streljala 
in streljala — v oblake, seveda.
In, v sredo, 27. septembra, ko 
smo bili vsi že na pol mrtvi od 
strahu pred strelo, so naši po
slanci vendarle nazdravili z 
Zdravljico in dali celemu svetu 
vedeti,'da se je  kljub slabemu 
vremenu »zgodila« slovenska 
ustava.

Hudih časov seveda.še ni ko- ' 
nec, predvsem zato, ker še vedno 
ne znamo na pamet »novih cen«.
Ampak, nova šlovenska ustava 
začne veljati 1; januarja 1990 in 
načelno nas nihče ne more prisi
liti, da. jo razveljavimo. Zato ver
jetno ni odveč, da povzamemo 
nekatere,novosti v njej in še prej 
mogoče malo zlobno pripomni
mo, da bi morala biti poleg-Pre
šernovih Poezij tudi nova ustava 
doma povsod tam, kjer so doma 
državljani Slovenije.

Torej, v dopolnitvi, vsebine te
meljnih načel se poudarja, da je 
SRS država suverenega sloven
skega naroda in .državljanov 
SRS. Načelo samoodločbe naro
da vključuje pravico do odcepi
tve in združitve. Brez soglasja 
skupščine SRS ni možna upora
ba oboroženih sil v miru za pre
prečitev ali odpravo izrednih raz
mer, Vsi organi na Območju SRS 
morajo poslovati .v slovenskem 
jeziku. Pri prevzemanju, finart- 

. čnih obveznosti za uresničevanje 
funkcij federacije mora sloven
ska skupščina upoštevati materi

alne možnosti Slovenije in potre
be njenega razvoja. Podlaga 
upravljanju in prilaščanju rezul
tatov dela ni le delo; ampak tudi 
sredstva.. SISi niso: več obvezna 
oblika združevanja delavcev.
Himna naše republike je Prešer
nova Zdravljica. V okviru seda- 

, nje vloge SZDL Zveza komuni
stov ni več opredeljena kot vodil
na idejna in politična sila. Kan
didate za delegate določajo lju
dje in občani na zborih volilcev 
po volilnih enotah. Razširjene so 
politične pravice in. Svoboščine 
državljanov Slovenije. . Smrtna 
kazen je odpravljena v miru in v 
vojni, prepovedano je mučenje, 
kruto ali ponižujoče kaznovanje 
ali. ravnanje. Brez predhodne 

'odločbe sodišča ali organa za 
prekrške ni mogoče vstopati v 
stanovanje ali druge prostore' 
proti stanovalčevi volji. Otrokom 
se ustavno zagotavljajo posebne 
pravice.

Tako pa kratko o novih dopol
nilih k slovenski ustavi. Kaj se 
bo,dogajalo-v praksi, je težko na
povedati. Prav gotovo pa se Slo
venija ne bo odcepila od Jugo
slavije. Verjetno tudi izrednega 
stanja ne bo, ker bi bilo to bre
zumno dejanje. Kljub temu je 
treba reči, da ni lepo od nekate
rih republik (avtonomni pokraji
ni tako ne odločata;skoraj orniče-' 
mer več), da rias tako grdo zmer-: 
jajo. Treba je pa tudi priznati, da 
so nam na nek način naredile 
uslugo. Vsaj, enkrat smo se Slo
venci nehali prepirati med sabo 
in se zmenili, kaj pravzaprav ho
čemo. Kako pa se bomo pogo
varjali'v naslednjih tednih in me
secih?

Ksenija Rozman



ZAPISALO SE JE . . .

D A  N E  B O  Z A M E R E
Poslovnost načeloma ni v sorodu z zamero. Na tem svetu se 

vse zgodi in tako se je zgodilo, da sta se tesno zbližali. Pri arbi
tražnih postopkih med drugim. Težko je natiireč najti člane arbi
traže, ki bi bili sploh pripravljeni sodelovati. Saj nihče ni trčen, 
da bi se zameril, ko bi po svoji vesti razsodil.

Š P O R T N IK I P A  S M O
Prvi datum za športne igre Hmezada je neslavno propadel. Prija

vila se je le ekipa iz Celeie, ki pa sama s sabo ni imela kaj početi. Mo
goče bi bilo treba razpisati doslej še neuradne vendar na terenu uve
ljavljene športne discipline. Predlagamo da se dodajo še: vlečenje za 
nos, nastavljanje polen in tako naprej.

P O  N A L O G U  
D IR E K T O R JA

. Vstemite devetindevetdeset dekagramov »po nalogu direktor
ja« In gram samoupravljanja in nekaj papirja in pred Vami se bo 
zvaril nov statut podjetja, s katerim boste lahke pogumno zako
rakali tržnemu gospodarstvu, naproti. V statutih podjetij bo di
rektor.omenjen najmanj petnajstkrat. . .

ZASTONJ NE, ZA DOLARJE DA
Iz neuradnih virov se je izvedelo, da se je v sanacijo svinjskega 

spora hotela vključiti tudi Montana s svojimi tufi. Toda kakovost nji
hovih tufov ni užgala, ker šo to hoteli narediti zastonj. Farmarji so se 
odločili za dolarsko protivrednost. |

MITJA

Zvonec je zazvonil in vsi smo 
se odpravili v svoje razrede. Pri
šla je tovarišica in vprašala, ali 
kdo manjka. Mitja, sem odgovo
ril. Hip zatem so se odprla vrata 
in prisopihal je naš zamudnik. 
Od njegovih sivih hlač in rdeče 
kape so se topile snežinke in na 
parketu je nastajala majhna luža. 
Bil je ves rdeč v obraz, zažarjen, 
tako kot njegovi svetli lasje. Ves 
je bil premočen od potu. Ustnice 
so mu drhtele, nervozno jih je 
žvečil ter stopical z noge na no
go. Roke v plavih rokavicah so 
mu nemirno mečkale torbo. Zelo

pisani vrtil jak

se mi je smilil, saj je bil že od ne
kdaj bolj sramežljiv in strahope
ten. Kako daleč je moral teči, da 
je prišel zadnji hip v šolo. Njego
ve vročične oči so se mi zdele ta
ko velike kot njegov obraz. Ne
mirno so begale po razredu in se 
končno ustavile na tovarišici. 
Sramežljivo se je približal in v 
strahu povedal, da je zaspal. To
varišica je prikimala, da je že do
bro in čez obraz se mu je razlezel 
srečen nasmeh.

Igor Dolenc, 8. a 
OŠ Griže

Osmošolci z Vranske šole so septembersko nedeljo izkoristili za pobira
nje krompirja. Pridni so bili, na sliki pa so le hoteli biti vsi. Nekaj de
narja je kanilo v njihovo blagajno potrošili ga bodo šele prihodnje leto 
za končni izlet.

NAŠA ŠOLA
Naša šola stoji na Ponikvi. Je 

podružnična šola ^Osnovne šole 
Peter Šprajc-Jur Žalec. Šola je 
majhna in stara že skoraj 90 let. 
Pred tremi leti je bila temeljito 
obnovljena. Šola je štirirazredna 
in jo obiskuje 56 učencev iz Po
nikve, Studenc, Podkrajajn Kal. 
V šolo prihajamo peš. Nekateri

učenci imajo do šole več kot 4 
km. Mimo šole pelje cesta proti 
Kalam. Za šolo imamo majhno 
igrišče. Okrog so polja, travniki 
in gozdovi.

Čeravno je šola majhna, radi 
hodimo vanjo. Vem, da nam bo 
hudo, ko se bomo morali prešo- 
lati na centralno šolo. Nikoli ne 
bomo pozabili naše prve »uni
verze«, kjer smo spoznavali prve 
črke in številke. Karolina Ogra- 
jenšek

Še znate pripraviti pivo?
Za pripravo domačega piva 

potrebujete: slad, pivski ali pe
kovski kvas in vodo.

Najprej vzemite ječmen in 
ga nekaj ur namakajte v vodi.
Nato ga v tankem sloju razgr
nite po mokri krpi in ga z,dru
go mokro krpo pokrijte. Med 
tem ko čakate, da ječmen vžka- 
li, skrbite, da bodo krpe vedno

vlažne. Ječmen večkrat preme
šajte in poškropite z vodo. Ko 
ječmen vzkali, ste dobili »zele
ni slad«. Posušite ga na tempe
raturi 50 stopinj in za nekaj ča
sa shranite. Pred uporabo »ze
lenemu« ali suhemu sladu od
stranite kalčke in koreninice.

Za pripravo piva potrebujete 
2,5 kg slada. Zmeljite ga in

stresite v 5 litrov hladne vode. 
Drozgo mešajte pri 70 stopi
njah vsaj pol ure. Potem jo pre
cedite skozi krpo. Ostanke na 
krpi prelijte š 5 litri vode, se
grete na 70 stopinj. Tako dobi
te 10 litrov tekočine, ki naj do
bro vre vsaj 15 — 20 minut. 
Med vrenjem ji dodajte 2,5 dag 
hmelja. Pivino po kuhanju 
ohladite na. 10—12 stopinj in

vmešajte 10 dag gostega piv
skega 'ah svežega pekovskega 
kvasa. Če boste uporabili pe
kovski kvas, bo okus piva slab
ši.

Pivino pustite mirovati v či
stem in hladnem prostoru pri 
8—10,stopinjah. V nekaj dneh 
se alkoholno vrenje konča, .vi
soka pena se sesede in kvas se 
poleže na dno. Mlado pivo 
pred pitjem precedite in ohla
dite..
NA ZDRAVJE

Manica Janežič
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Kmetijska zadruga Savinjska dolina^- TZO Petrovče

PRODAJA RABLJENE KMETIJSKE MEHANIZACIJE 
V zadružni enoti Kmetijske zadruge Savinjska dolina v Pe

trovčah prodajajo in odkupujejo rabljeno kmetijsko mehanizaci
jo. Če vas karkoli iz navedenega seznama zanima, se oglasite v 
trgovini kmetijske preskrbe v Petrovčah, vsak delavnik od 
7—1530, ob sobotah pa od 7.—12. ure. Vse informacije dajemo 
tudi po telefonu, (063) 776-811.

starost cena din
obračalni zgrabljalnik skoraj .

nov 5,800.000,—
visokotlačna črpalka IMT 533 12 let . 2,000.580. -
snežna freza za REX 5 let 2,300.000.—.
zgrabljalnik sonce 3 5 let ' '3.500.000.—
samohodni obračalnik lZlet . 22,000.000.—
molzni stroj ROJAL skoraj

nov 15,000.000.—i
kosa za REX 3 leta 1,946.000,—
vodna črpalka, trofazna 4 leta 3,780.000.—’!,
vodna črpalka sever 6 let 4,000.000,—
tiler s 7 lastovkami 1 leto 4,200.000.—;
nakladalne vile šena skoraj

nov 5,400.000.—
nakladalna prikolica 28—24 2 leti 157,500.000,—
vodna črpalka 6CNZ 10 let 1 14,017.500.—
cisterna ža mleko PVC 550 1 . 3,240.000,—
priklop za REX nov 550.000,—
obračalnik za buharco novi 9,500.000,—
kosa alpinist MAG 10 let 11,500.000. -
prikolica enoosna nova 4,860.000,—
os za cirkular nov 880.000,—
gosenice za IMT 539 10 let 5,767.200.—;
puhalnik nerabljen — brez skoraj
motorja nov 9,000.000.—
rotacijska purripa za gorivo nova 27,700.000....
REX CO^dBI >5 let 13,000.000.—
ročna vodna črpalka . 2 leti 668.250.—
brusilec za motorne žage 1 leto 2,227,500.—
motorna žaga STIHL 051 5 let 14,040.000,—
dvigalo ročno 600 kg novo 1,150.000.—;
stiskalnica 75 1 nova 5,000.000.—:
traktorske gozdarske verige |  
30” 7.500.000,—
rotacijski plug za REX 3 leta 5,000,000.—
brana 4 delna batuje 1 leto 4,400.000,—
trosilec krpan 36 skoraj

nov 108,700.000,-
nakladač čelni SIPOV 4 leta 10,800.000.-1
škropilnica za REX + priklju
ček 3 leta 7,000.000.-1
plug, dvobrazdni IMT 10” . 5 let 5,010.000.
električni sušilnik za seno 5 let 19,440.000,4

Razpisna komisija pri Hmezadu, kmetijstvo Žalec — TOZD 
Petrovče razpisuje
JAVNO LICITACIJO
bivše hmeljske sušilnice v Socki, z zemljiščem, ki predstavlja 
pare.
708/H dvorišče . . v. izmeri 638 m2
gospodarsko poslopje v izmeri 179 m2
dvorišče . v izmeri 233 m*
v skupni izmeri 1050 m2,' vpisane pri vi. št.' 37, k. o. Čreskova. 
Izklicna .cena znaša 503,158.723.—, to je 378.658.723.^- za 
hmeljsko sušilnico in za preostanek zemljišča v izmeri 830 m2, 
kar znese 124.500.000,00 t.j. 150.000.-- din za in2.
Javna licitacija bo v
petek, dne 27. 10. 1989, ob 8.00 uri
na upravi skupnih služb Kmetijstva Žalec v Žalcu, Vrečarjeva 
4. Ogled objekta J e  možen v četrtek, 26. 10. 1989, od 

< 8.00—10.00 ure na samem kraju. Dražitelj je'dolžan pred pri
četkom dražbe položiti varščino v znesku din 10 % od izklicne 
cene, Po opravljeni dražbi bo s kupcem v roku 15 dni sklenje
na kupna pogodba. Če kupec v navedenem roku ne podpiše 
pogodbe, mu varščina,zapade. Kupec je dolžan poleg kupnine 
plačati vse stroške, ki bi nastali pri sklenitvi pogodbe,sip pro
metni davek. Vse informacije lahko interesenti dobijo v zemlji
škem oddelku Hmezada v Žalcu, Aškerčeva 4,"(pritličje). V,

MELIORACIJE
ZEMLJIŠČ

V Kmetijski zadrugi Savinjska doli
na smo se urejanja kmetijskih zem
ljišč lotili .pred osmimi leti in v tem 
obdobju je bilo izboljšanih 683 hek
tarjev zemljišč združenih kmetov. V 
večini kompleksov so se urejale tudi 
kmetijske površine v družbeni lasti, 
tako da je skupna površina v žalski 
občini precej večja.

Že letos naj bi začeli izvajati dela 
na melioracijskem kompleksu,, Drago 
polje- kjer je 96 hektarjev zemljišč 
združenih kmetov. Denar za ta delaje 
že odobren, in sicer je Kmetijska za
druga Savinjska dolina pridobila za
njo nepovratna sredstva od Zveze 
vodnih, skupnosti v Ljubljani. Pripra
vljajo pa se projekti in druga doku
mentacija za območja: Pirešica II, 
106 hektarjev, Čeplje I I, 52 hektarjev, 
in Ob Ložnici — 277, hektarjev.

F. B.

O G LA fS
Prodajamo velikocvetne rogljeve 
jhaČehe. Čulk, Parižlje, tel. 

-721-559.

V spomin 
Francu Piklu

Težko je napisati besede v 
spomin človeku, katerega 
smo dobro poznali in bili z 
njim sodelavci še od časov 
Hmeljarske zadruge pa do 
današnje DO Hmezad Ex- 
port-impoirt, od koder je od-, 
šel tudi v pokoj. Ko je bil še 
aktiven, je znal s svojimi izku
šnjami svetovati in pomagati 
mlajšim generacijam. Spomi
njamo se, kako zavzeto je 
opravljal svoje delo, da je bi
lo končano v,roku. Po opra
vljenem delu pa je bil vedno 
pripravljen sodelovati pri vsa
kem resnem pogovoru pa tudi 
v,šali.

Bolezen, ki mu je načela 
. zdravje, se je kljub njegovi 
močni volji stopnjevala. Od 
Franca Pikla smo se za vedno 
poslovili 29. julija 1989.

p
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V spomin
Leopoldu Leskošku

. V začetku avgusta nas je za vedno zapustil kmet Leopold Leskošek 
iz Migojnic.

Rojen je bil lf§ |l.l910 v Migojnicah na kmetiji, kjer je doraščal in 
Vse svoje življenje kmetoval. Oče mu je kmalu umrl, pa se je že zelo 
mlad spoprijel z obveznostmi na kmetiji.

Že tradicija domačije in Leopoldova gospodarnost sta utirila kme
tijo, v hmeljarsko živinorejsko smer. V teh panogah je vztrajal, težil k 
napredku in dosegel zlasti v hmeljarstvu odlične uspehe, o čemer priča

jmo priznanja za kakovost in visoke donose. Leopold[ je v času'svoje pol
ne aktivnosti sddeloval v organih upravljanja v zadrugi Griže, ko je bila 
ta še samostojna, in kasneje v zadrugi Gotovlje.

Med vojno je bil v partizanih, kjer se je.boril ža svobodo in boljšo 
prihodnost družbe in kmeta v njej ter bil odlikdvan za hrabrost. Zadnja 
leta pa je/ko ga je omejevalo zdravje,'težišče dela in vodenjiš;kmetije 
prepustil sinu Slavkû  na katerega uspehe je bil ponosen.

p  \ TZO Gotovlje

I M M

V spomin 
Rafku Štormanu

Konec avgusta nas je presunila vest o smrt/ našega* dolgoletnega 
zadružnika in odbornika Rafka Štormana iz Kal, Starega 58: let.

Rodil seje na manjši kmetiji v-Lokah, v družini z dvanajstimi otro
ki. Kruh hribovskega kmeta je prigaran, to najbolj vedo tisti, ki obdelu
jejo to zemljo.■

Rafko je uredil prijeten dom za svojo družino,; posodobil kmetijo 
In kljub težkemu, delu še-vedno vztrajal na hmeljarjenju. ;

Našel je dovolj časa za aktivno delo v gasilskem društvu Ponikva, 
kjer je bil dolga leta blagajnik in predsednik društva. Nešteto 'priznanj 
in plaket je prejel tudi za aktivho delo na kulturnem področju, saj so ga 
daleč naokrog poznali kot pevca in igralca.

Vse to razgibano življenje pa je prekinila .mnogo prerana smrt.



Celje - skladišče 
D - P e r

Dejavnost:
1. Trgovina na debelo v raznih trgovskih strokah
2. Inženiring na področju proizvodnje ali predelave tekočin v 

prehrambeni in kem ijski industriji te r kmetijstvu
3. Izvoz in Uvoz v raznih trgovskih strokah
4. Uvoz surovin, reprodukcijskega m ateriala in rezervnih de

lov za tekoče in investicijsko vzdrževanje opreme
5. Zastopanje tujih firm
G. Posredovanje v zunanjetrgovinskem  prometu

$

L 70/1989

1 1 1 9 9 9 1 1 4 7 ,1 0 CO BISS 0

Telefon 712-221 
Telex 33514 YU HMEZAD 
Telefax 063 713-226 
Telefax 711-392 
DE Inženiring Ljubljana 
Ul. Bratov Učakar 56 
Telefon 061 575-973 
Telex 31732 HMEING YU 
Telefax 061 572-190


